
ود؟ وغن بالا می ر قیمت ر
مجری طرح دانه هــای روغنی با بیــان این که ۱۰ درصد نیــاز به روغن 
خوراکی در داخل تأمین می شــود، گفت: برنامه وزارت جهاد برای سال 
آینده، پیش بینی افزایش ۱۰ تــا ۲۰ درصدی تولید انواع دانه های روغنی 

است.
تأمین کالاهای اساســی وارداتــی ۱۵ تــا ۱۷ میلیــارد دلار هزینه در 
بر دارد که عنوان می شــود بخشــی از ناترازی ارزی مربوط به همین امر 
اســت؛ البته این عدد در لایحه بودجه ۱۴۰۴ کاهــش یافته و حدود ۱۲ 
میلیارد دلار تعیین شده اســت. حال باید دید با توجه به نوسانات ارزی و 
قیمتی کالاهای اساســی در بازار جهانی و ایران، دولت قرار است چگونه 

ساماندهی بازار کالای اساسی را سال آینده مدیریت کند؟
بخش اعظمی از ارز کالاهای اساسی مربوط به نهاده های دامی و دانه های 
روغنی است. کشــور در تأمین روغن خوراکی ۹۰ تا ۹۵ درصد وابستگی 
دارد. دانه های روغنی آفتابگردان، کنجد، کلزا، کاملیا و… بیشتر وارداتی 
است و مقدار کمی در کشور کشت می شــود. کلزا در چند سال اخیر طی 
کشت متناوب با گندم در داخل تولید می شود اما عدم مدیریت در خرید 
تضمینی آن سبب شد تا امســال کلزاکاران همچون دو سال قبل رضایت 

نداشته و ممکن است کشت آن کاهش چشمگیری داشته باشد.
امسال استان های شــمالی و جنوبی مبادرت به کشــت این دانه روغنی 
کردند. این محصول جز ۳۲ قلم کالای اساســی بوده کــه قانون، دولت را 
مکلف به خرید تضمینی آن کرده است. وزارت جهاد کشاورزی به عنوان 

متولی امر در همکاری با بخش خصوصی برای خرید اقدام کرد.
بر اســاس توافق بین بخش خصوصی و دولتی قرار شد هر مقدار که کلزا از 
سوی بخش خصوصی خریداری شــود آنها مجوز واردات دریافت کنند. 
کلزا استان های جنوبی خریداری شد اما خرید کلزا استان های شمالی با 
مشکل بسیاری همراه شد. عدم مدیریت متولی خرید تضمینی کالاهای 
اساســی به ویژه در دانه های روغنی که ۹۵ درصد وابســتگی دارد سبب 

شده تا خوداتکایی محقق نشود.
با ســرمازدگی دانه های روغنی در کشورهایی مانند روســیه و اوکراین 
قیمت روغن در بــازار جهانی افزایش یافته و این امر بــازار داخل را تحت 

شعاع قرار می دهد.
رصد هفتگی بازار کالاهای اساســی نشــان می دهد قفســه انواع روغن 
خوراکی نسبت به سال گذشته خالی تر شــده و هر چه به ماه های پایانی 

سال نزدیک تر می شویم این کاهش در عرضه مشهودتر است.
در این راســتا، رضا کنگری، رئیس اتحادیه صنف بنکــداران مواد غذایی 
تهران گفت: در حال حاضر عرضه روغن خوراکی محدود شــده اســت و 
مانند قبل فراوان نیست. این محدودیت افزایش قیمت را به دنبال داشته 
هر چند هنوز هیچ دستوری صادر نشــده که قیمت مصرف کننده تغییر 
کند، اما واحدهای تولیــدی تخفیف های خود را حــذف کرده اند؛ بر این 

اساس روغن از قیمت درج شده ۱۴ درصد بالاتر عرضه می شود.
وی افزود: اکنون شــرکت های پخــش ۱۲ تا ۱۴ درصــد تخفیف برای 
عمده فروشی ها را حذف کرده و روغن را با قیمت مصرف کننده در اختیار 
آنها قرار می دهنــد که این امر منجر بــه جرایم نهادهــای نظارتی برای 

اصناف خرد می شود.
کنگری عنوان کرد: هنوز قیمت جدید مصرف کننده روغن اعمال نشــده 
است، البته ۱۲ تا ۱۴ درصد افزایش قیمت واحدهای تولیدی به واحدهای 
صنفی تحمیل شده است، ولی هنوز نرخ جدید مصرف کننده اعلام نشده 

است.
ســعدالله منصوری، مجری طرح دانه های روغنی دربــاره وضعیت تولید 
دانه های روغنی در کشــور به خبرنگار مهر گفت: امسال در مجموع تولید 
دانه های روغنی حدود ۴۰۰ هزار تن بوده که در ســطح دیم و آبی حدود 

۲۵۰ هزار هکتار زیر کشت این محصولات رفته است.

وغن ر چرا در پاییز خاموش شدیم؟
خریدار  درباره برنامــه وزارت نیرو برای 
اعمال خاموشــی در فصل سرد سال جاری 
و چرایی آن، واقعیت این است که طبق آمار 
میزان مصرف برق زمســتان سال گذشته، 
اوج مصرف برق در این فصــل در روزهایی 
مانند ۱۴ اسفند، ۱۵ بهمن و ۲۱ اسفند رقم 
خورده که به ترتیب میــزان مصرف برق به 
۴۵ هزار و ۵۳۷ مــگاوات، ۴۵ هزار و ۵۳۰ 
مگاوات و ۴۵ هزار و ۳۶۵ مگاوات رســید؛ 
ارقامی که تقریباً ۵۰ درصد کمتر از ظرفیت 
نامی نیروگاه های کشور است و پاسخگویی 
به آن در حال حاضر بــرای صنعت برق تنها 
مشروط به تأمین ســوخت کافی بوده و کار 

دشواری نیست.
 به دلیل افزایش بی ســابقه دمــای هوا در 
فصل تابستان ســال جاری که به شکسته 
شدن ۴۷ باره اوج مصرف انجامید و صنعت 
برق کشــور تحت فشار بســیار شدیدی به 
لحاظ مصــرف ســوخت قرار گرفــت و به 
دلیــل محدودیــت در تأمیــن گاز کافی و 
مصرف ســوخت مایع، عملًا ذخایر سوخت 
نیروگاه ها نسبت به سال گذشته و در فصل 
سرد ســال ۶۰ درصد کاهش یافت و حتی 
در شهریور و مهرماه سال جاری نیز سوخت 
مایع کمتری نسبت سال گذشته به نیروگاه 

ها تحویل شد.
کاهــش۶۰ درصــدی ذخایــر ســوخت 
نیروگاه ها از یک ســو و اختصــاص بیش از 
۸۵ درصد از تولید گاز مایع تولیدی کشــور 
به بخش خانگی از ســوی دیگر سبب شده 
اســت تا عملًا نیروگاه های سراسر کشور با 
وجود امکان و ظرفیــت تولید برق کافی در 
محدودیت جدی تأمین سوخت برای تولید 

برق قرار گیرند.
تصمیم جدید کارگروه ملی کاهش آلودگی 
هوا مبنی بر لزوم ممنوعیت مصرف سوخت 
مازوت در نیروگاه های سه استان اصفهان، 
البرز و مرکزی نیز از جملــه عوامل دیگری 
اســت که به دلیل قــرار داشــتن در فصل 
تعمیــرات نیروگاهی، بــه کاهش ظرفیت 
تولید برق با وجود زیرســاخت های موجود 

منجر شده است.  
بر این اســاس باتوجــه به اینکــه هنوز در 
ابتدای فصل سرما قرار داریم و اوج بار فصل 
ســرد به صورت متعارف در زمســتان رقم 
خواهد خورد و در این بــازه زمانی به دلیل 
برودت هوا و بروز مشــکلات دیگــر مانند 
تردد ناوگان حمل و نقل ســوخت، ضرورت 
آغاز ســریع مدیریت مصرف برق از طریق 
اعمال محدودیت ســاعتی به عنوان راهکار 
جدی برای حفظ ذخایر ســوخت زمستانی 

نیروگاه هــا و افزایش پایداری شــبکه برق 
مطرح شده است.

نقش مدیریت مصرف گاز و برق در 
کاهش محدودیت ها و اعمال خاموشی

محدودیــت هــای تامیــن بــرق غالبا در 
دوره گرم ســال خــود را در بخش خانگی و 
تجاری نشان می داد، اما در سال جاری این 
محدودیت ها هر چند محدود به ســاعت در 
روز و دوره سرد سال رسیده و برای بسیاری 

سوال برانگیز شده است.
واقعیت این اســت که بیــش از ۹۰ درصد 
برق کشــور از طریق نیروگاه های حرارتی 
تولید می شود و با درنظر گرفتن آلایندگی 
بالای سوخت های مایع فسیلی، ۹۰ درصد 
ســوخت مورد اســتفاده این نیروگاه ها را 
»گاز« بــه عنوان یک انرژی پاک تشــکیل 
می دهد. این در حالی است که با فرا رسیدن 
فصل زمســتان با بالا رفتن مصــرف گاز در 
بخش خانگی، ســهم ســوخت مایع )۸۵ 
درصد گازوئیــل و ۱۵ درصد مــازوت( به 
عنــوان جایگزین انــرژی گاز کاهش یافته 

مورد استفاده قرار می گیرد.  
همانطور که پیشتر اشاره شد باوجود اینکه 
بر اساس روال ســالانه وزارت نیرو با در نظر 
گرفتن افزایش مصــرف گاز بخش خانگی 
در فصل ســرد، اقــدام به تکمیــل ذخایر 
ســوخت مایع با هدف تولید حداکثری برق 
و پاســخگویی کامل به نیاز مصرف برق این 
فصل داشــت، در فصل جاری به دلیل عدم 
تحویل گاز و ســوخت مایع کافی به نیروگاه 

هــا، ذخایر ســوخت مایــع نیروگاهی ۶۰ 
درصد کاهش یافته اســت و از سوی دیگر 
در حالی کــه مجموع گاز تولید کشــور در 
حداکثر ظرفیــت تولید بــه ۹۰۰ میلیون 
مترمکعــب در روز می رســد، تنها مصرف 
گاز خانگی در روز به بیــش از ۷۵۰ میلیون 

مترمکعب می رسد که عدد بزرگی است.
بر این اســاس پیش بینی ها حکایت از آن 
دارد که تنها در صورت کاهش ۱۰ درصدی 
میــزان مصــرف گاز و بــرق، امــکان رفع 
محدودیت ها و تأمین برق کافی به واســطه 
تحویل گاز کافی به نیروگاه ها ایجاد خواهد 
شــد.بنابراین می توان از مدیریت مصرف 
انرژی گاز و برق در بخــش خانگی و تجاری 
به عنوان راهکار اساســی و موثر برای عبور 
موفق از اوج بار فصل سرد ســال جاری در 

عین تأمین گاز و برق کافی یاد کرد.

تجربه کشورهای توسعه یافته در 
مدیریت مصرف برق و مقایسه با ایران

یکی از چالش های بزرگ صنعت برق کشور 
در حال حاضر مصــرف بیش از حد و فراتر از 
استاندارد در بخش های مختلف به ویژه در 
بخش صنعت و خانگی اســت که البته جدا 
از مسئله فرهنگ صرفه جویی و لزوم اشاعه 
آن، ارتباط مســتقیمی با بهــره وری پایین 
تجهیزات و وســایل برقی و شــدت بالای 

مصرف انرژی در ایران دارد.
 به عنوان نمونــه میزان کل بــرق مصرفی 
در کشــور مصر با بیش از ۱۱۰ میلیون نقر 
جمعیت، تنها با میزان تقاضای مصرف برق 

ســامانه ها سرمایشی کشــور در دوره گرم 
ســال برابری می کند و با اینکــه در ایران 
چیزی معادل میزان مصرف برق در کشــور 
صنعتی آلمان برق تولید می شود، اما شدت 
مصرف انــرژی در ایران نزدیک بــه ۴ برابر 

کشور آلمان است.
این یعنی در صورت ارتقای بهره وری انرژی 
و مدیریت صحیح مصرف بــرق در ایران به 
طوری که شــدت مصرف انرژی در ایران به 
میزان شدت مصرف انرژی در آلمان برسد، 
با ظرفیت کنونی تولید برق کشور می توان 
نیاز برقــی ۴ برابر جمعیت فعلی کشــور را 
پاسخ داد. رویکردی که در دولت چهاردهم 

مورد توجه ویژه قرار گرفته است.
از جملــه راهکارهایی که در کشــورهایی 
مانند ژاپن، اســترالیا، آمریکا و بســیاری از 
کشورهای توسعه یافته دیگر برای مدیریت 
مصرف برق و الزام مشــترکان برای ارتقای 
بهره وری وسایل برقی اســتفاده می شود، 
 Critical Peak « راهکاری موســوم بــه
Pricing« )قیمــت گــذاری اوج مصرف( 
است که بر اساس این راهکار در ساعات اوج 
بار قیمت مصرف برق مشــترکان به شدت 
افزایش می یابــد و همین موضوع ســبب 
می شود تا مشترکان میزان مصرف برق خود 
را به ویژه در ســاعات اوج بار که شبکه تحت 
فشار شــدیدی قرار دارد، کاهش دهند و یا 
در پی ارتقای بازدهی وســایل برقی و عایق 

سازی محیط زندگی خود بروند.
در ایران اما به دلیل قیمت بسیار پایین برق 
)با وجود افزایش ۳۸ درصــدی تعرفه های 

برق در پاییز سال جاری که بر اساس قانون 
مانع زدایی از توســعه صنعت بــرق اعمال 
شــد( بیش از ۷۵ درصد مشترکان قبوضی 
کمتر از ۵۰ هزار تومان بــرای دوره های دو 
ماهه دریافت می کنند که نشــان می دهد، 
عمــلًا تعرفه ها برای ترغیب مشــترکان به 
کاهش مصرف و ارتقــای بهره وری الزام آور 

نیست.
در حال حاضر صنعت نیروگاهی کشــور با 
بیش از ۹۴ هزار مــگاوات ظرفیت منصوبه 
و توان عملــی نزدیک به ۶۵ هــزار مگاوات 
در اوج بار در حال فعالیت اســت و بر اساس 
برنامه هفتم توســعه این ظرفیت قرار است 

به حدود ۱۲۰ هزار مگاوات برسد.
در بخــش نیروگاه هــای حرارتــی، ایران 
هم اکنون به لحاظ ظرفیت نیروگاهی جزو 
کشورهای برتر جهان و در جایگاه نهم قرار 
دارد و در صورت محاسبه سرانه تولید برق، 

ایران جزو ۶ کشور برتر جهان است.  
همچنین ایــران در حوزه ســاخت توربین 
نیروگاهی جزو ۵ کشــور برتر جهان است 
و نه تنها متوســط راندمان نیــروگاه های 
حرارتی ایران بیش از ۲ درصد از متوســط 
جهانی بالاتر اســت، همچنین از این حیث 
ایران از بین ۱۹۷ کشــور جهان در جایگاه 
دوازدهم قرار دارد. بــه این موارد باید اضافه 
کرد کــه در حال حاضر بیــش از ۹۰ درصد 
قطعات نیروگاهی در داخل کشور تولید می 
شود و نیز ۱۰۰ درصد برنامه های تعمیرات 
نیروگاهی توسط متخصصان داخلی انجام 

می شود.
در بخش انرژی های تجدیدپذیر نیز اگرچه 
بر اســاس برنامه هفتم وزارت نیرو مکلف به 
احداث ۱۲ هزار نیروگاه اســت، اما وزارت 
نیرو در دولت چهاردهــم برنامه ریزی برای 
ایجاد بیش از ۳۰ هــزار ظرفیت نیروگاهی 
را در دســتور کار قرار داده است و از طریق 
بیش از ۱۰ مــدل مختلف، در پی توســعه 
انرژی های تجدیدپذیر اســت که از جمله 
آنها مــی توان بــه راه اندازی تابلوی ســبز 
بورس، استفاده از ظرفیت قانونی ماده ۱۲، 
قانون جهــش دانش بنیان ها، اســتفاده از 
تسهیلات صندوق توسعه ملی، الزام صنایع 
و ادارات به توســعه تجدیدپذیرها و اعطای 
تســهیلات حمایتی به خانواده های تحت 
پوشــش برای احداث نیروگاه خورشیدی 
اشــاره کرد.وزارت نیــرو همه ســاله با فرا 
رسیدن فصل سرد، برنامه های خود را برای 
عبور موفق از اوج بار فصل گرم سال بعد آغاز 
می کند و در حال حاضر نیز ۱۴ مگاپروژه به 

همین منظور در دست اقدام دارد .

سیاست گذاری برای خانه اولی ها کار دشواری است

یک پیش بینی تکان دهنده از آینده مسکن
در نشست رئیس مجلس با خبرنگاران مطرح شد

قالیباف:موضوع مسکن را در کشور قالیباف:موضوع مسکن را در کشور 
رها نکنیدرها نکنید
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در دیدار فرماندهان نیروی دریایی ارتش
وهای  فرمانده کل قوا: مهم ترین وظیفه نیر

مسلح افزایش آمادگی و توان رزم است

وزیر راه:
 آماده همکاری با دیگر کشورها در حوزه 

دریانوردی هستیم

اتابک: 
ارز حاصل از صادرات باید در اختیار 

تولیدکننده باشد

قائم مقام بانک مرکزی مطرح کرد
تحول در نظام بانکی با اتکا به هوش مصنوعی
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دولت ایده اقتصادی منسجم ندارد
 شقاقی شهری، رئیس دانشکده اقتصاد دانشگاه خوارزمی  هر دولت و تیم اقتصادی آن 
بصورت منســجم و هماهنگ باید تابع و پیرو یک دیدگاه اقتصادی مشخصی باشد و 

یک مانیفیست اقتصادی روشن داشته و پایبند اصول و قواعد مشخص باشد.

یادداشت

و خوب می شود؟ حال صنعت خودر
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در نشست رئیس مجلس با خبرنگاران مطرح شد

قالیباف:موضوع مسکن را در کشور رها نکنید

رئیس جمهور: 

راه نجات کشور وحدت، انسجام و همدلی است

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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در دیدار فرماندهان نیروی دریایی ارتش
وهای  فرمانده کل قوا: مهم ترین وظیفه نیر

مسلح افزایش آمادگی و توان رزم است
 فرمانده کل قوا گفتنــد: جهت گیری نیروهای مســلح به ویژه نیروی 
دریایــی در همه فعالیت هــا و برنامه ریزی ها باید متمرکــز بر افزایش 

آمادگی و توان رزم باشد.
 

فرمانده معظم کل قوا در دیدار مســئولان و فرماندهان نیروی دریایی 
ارتش با گرامیداشت سالروز ۷ آذر ۱۳۵۹ و حماسه آفرینی ناوچه پیکان 
در مقابل دشــمن بعثی که روز نیروی دریایی نام گرفته اســت، نیروی 
دریایی را در دنیــای امروز نیرویی حیاتــی و تعیین کننده خواندند و با 
تحســین فعالیت بخش های مختلف عملیاتی، اطلاعاتی، پشتیبانی، 
ســازندگی و نوآوری در نیــروی دریایی ارتش، گفتنــد: جهت گیری 
نیروهای مسلح به ویژه نیروی دریایی در همه فعالیت ها و برنامه ریزی ها 

باید متمرکز بر افزایش آمادگی و توان رزم باشد.
حضرت آیت الله خامنــه ای، افزایش توان رزمی را باعث پیشــگیری از 
تهاجم دشــمن دانســتند و افزودند: مهمترین کار نیروهای مســلح 
پیشــگیری از تهاجم اســت بنابراین باید به گونه ای عمل و توان رزمی 
کشــور را در نگاه و رصد بدخواهان ایران برجســته کنید که به معنی 
واقعی احساس کنند هرگونه برخورد برای آنها هزینه سنگینی به دنبال 
خواهد داشت.رهبر انقلاب اسلامی، استمرار مأموریت های دریانوردی 
را ضروری برشــمردند و گفتنــد: همچنان که پیش از این گفته شــد 
می توان مأموریت چند ماهه ناوگــروه ۸۶  و جزئیات آن را با زبان و ابزار 

هنر به افکار عمومی منتقل کرد.
در ابتدای این دیدار امیر دریادار ایرانی فرمانــده نیروی دریایی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران گزارشــی از برنامه ها و فعالیت های این نیرو در 

بخش های مختلف بیان کرد.
 

 اجرای مصوبه مولدسازی اموال دولتی 
به بن بست رسیده است

عضو کمیســیون صنایــع و معادن مجلس شــورای اســلامی گفت: 
مولدســازی از ابتدا با سیاســت های نادرســت پیش رفت و در عمل 
شکست خورده اســت و دولت با این حجم از کســری بودجه عاجز از 

مولدسازی دارایی های خود است.

روح الله ایزدخــواه عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شــورای 
اسلامی در رابطه با ارزیابی خود از تأثیر مولدسازی اموال و دارایی های 
مازاد دولت در رشــد اقتصادی اظهار کرد: مولدسازی از ابتدا به صورت 
غلط و با سیاســت های نادرســت پیش رفت و در عمل شکست خورده 
اســت و بدنه اجرایی دولــت، در تغییر شــیوه فروش این امــوال با ما 

همراهی نمی کنند.
وی با تاکید بر اینکه مولد سازی به شــیوه گذشته تا این لحظه شکست 
خورده اســت، گفت: آقایان باید از مســیر مجلس به سمت اجرای این 
تصمیم بروند و مجلــس را از آن خط نزنند. در خصوصی ســازی با آن 
حجم از نظارت، باز هــم واگذاری های غلط و نادرســتی رخ داد اینکه 
چطور در مولد سازی، بدون مسیر مشــخص قرار است این مسیر پیش 

برود؛ برای ما ابهام دارد.
این نماینده مجلس شورای اســلامی افزود: ما از ابتدا مخالف این روند 
بودیم و در مجلس قبل هم آن را اعلام کردیم. نظر ما این است که مولد 
سازی در قالب یک قانون مشــخص از مجلس بگذرد. برای مثال دولت 
لایحه ای در این زمینه ارائه بدهد یا مجلس برای آن طرحی تدوین کند 

و ما را در منگنه اصل ۱۱۰ قرار ندهند و اجازه ورود مجلس را بدهند.
ایزدخواه بیان کرد: این ساز و کار موجود به بن بست رسیده و پاسخگوی 
وضعیت مورد انتظار نیست. در حال حاضر دولت با این حجم از کسری 
بودجه عاجز از مولدسازی دارایی های خود است و راهکار این است که 

دولت برای تحقق این امر از مسیر مجلس عبور کند.
وی تصریح کــرد: این مصوبــه در هیئت عالــی ۷ نفره مولدســازی 
دارایی های دولت پیش می رود و دســت مجلس در حال حاضر بســته 
اســت اما اگر مجلس به آن ورود کنــد، راهکارهای خوبــی به دولت 

پیشنهاد خواهد داد.

وه هفت از آتش بس در لبنان   حمایت گر
و بی توجهی به حکم بازداشت نتانیاهو

وزرای خارجــه کشــورهای »گــروه هفــت« از آتش بــس در لبنان 
حمایت کردند، اما هیچ اشــاره ای به حکم دادگاه لاهه برای بازداشت 

نخست وزیر رژیم صهیونیستی نکردند.
 به نقل از آسوشیتدپرس، وزرای خارجه کشورهای گروه هفت )G۷( با 
انتشار بیانیه ای مشترک از توافق آتش بس در لبنان حمایت کردند، اما 
هیچ اشاره ای به حکم دادگاه بین المللی کیفری )لاهه( برای بازداشت 

»بینامین نتانیاهو« نخست وزیر رژیم صهیونیستی نکردند.
وزرای خارجــه گروه هفــت در این بیانیه از اســرائیل خواســتند که 
»دسترسی بشردوســتانه و بدون مانع، امن، ســریع، کامل و به اشکال 

مختلف به مردم فلسطین در غزه را تسهیل کند.«
به نوشته آسوشیتدپرس، این بیانیه اما هیچ اشاره آشکار و مستقیمی به 
حکم دادگاه بین المللی کیفری )لاهه( برای بازداشت بنیامین نتانیاهو، 
نخست وزیر و »یوآف گالانت« وزیر پیشین جنگ رژیم صهیونیستی به 

اتهام ارتکاب جنایت علیه انسانیت نکرده است.
دیوان کیفری بین المللی روز پنجشــنبه )یکم آذرماه( حکم بازداشت 
»بنیامین نتانیاهو« نخســت وزیر رژیم صهیونیستی و »یوآو گالانت« 
وزیر جنگ ســابق این رژیم را صادر کرد؛ حکمی کــه علت صدور آن، 
ارتکاب جنایات جنگی در غزه از ســوی این دو مقام رژیم صهیونیستی 
اعلام شده اســت.در پی صدور حکم اگر چه رژیم صهیونیستی در صدد 
رد آن، حمله به مشروعیت دیوان کیفری و تشدید تلاش های لابی گری 
برآمده اند، اما بسیاری از کشــورها حتی کشورهای اروپایی و آمریکایی 
از آمادگی خود برای اجرای حکم خبر داده اند و »جوزف بورل« مسئول 
سیاســت خارجه اتحادیه اروپا نیز دســتور دیوان را سیاسی ندانست و 

افزود: باید به تصمیم این دیوان احترام گذاشته و آن را اجرا کنیم.

تریبون

رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت: نظام های اطلاعاتی 
آمریکا مســتنداتی علیه ایــران ندارند و آنها مســیر 

زورگویی را در پیش گرفتند.
رئیس ســازمان انرژی اتمی عنوان کرد: ممکن است 
غربی ها تعامل با ایــران را نپســندند و مقابله را دنبال 
کنند، اما ما حتماً اقدام متقابل انجام خواهیم داد. اقدام 
ما در لحظه و در زمان رأی گیری طبق دســتور اجرایی 
صادر شده انجام خواهد شد. سانتریفیوژهای پیشرفته 
را که در راستای اجرای برنامه توسعه صنعت هسته ای 

عملی کرده بودیم، در مدار فعالیت قرار دادیم.
اسلامی خاطرنشــان کرد: اگر بخواهند اهدافی که در 
ســند برجام، همچنین تکالیفی که بر عهده شان بوده 
اســت را نادیده بگیرند و یک طرفه با بهانه جویی اتهام 
پراکنی به کشورمان فشــار وارد کنند، جواب معکوس 

خواهند گرفت.

وی افزود: مســیر و اهداف ایران مشــخص 
است، به طور شــفاف ترین مسیر در حرکت 
هســتیم و نتایج ما به لطف خــدا روز افزون 
بوده، تأثیرات نتایج کار مــا در زندگی مردم 

پدیدار خواهد شد.
رئیس ســازمان انرژی اتمی با تاکید بر اینکه 
تمام فعالیت های هســته ای ایــران زیر نظر 

آژانس بین المللــی انرژی اتمی صــورت می گیرد در 
رابطه با بیانیه مشــترک و مواد هســته ای اعلام نشده 
نیز، بیان کرد: این ها از موارد اتهامی اســت که مربوط 
به ۲۰ ســال گذشته اســت. پرونده هایی هستند که با 
نقش آفرینــی ضد انقلاب و منافقین و ســرویس های 
جاسوســی برای بهانه جویی ایجاد فشار به جمهوری 

اسلامی، مطرح شده است.
اســلامی ادامه داد: جمهوری اسلامی هرگز هیچ گونه 

فعالیت خارج از چهارچوب نداشــته است. 
بیش از ۲۰ سال اســت که این بهانه را تکرار 
و پیگیری کرده انــد. همه دولت هــا نیز در 
گذشــته مذاکــرات را پیگیــری کرده اند و 
 pmd حاصل آنها ســند برجام بوده. در قالب

این موارد در سند برجام بسته شد.
وی افزود: طی بازرســی های انجام شــده 
مشخص شــد، ادعاهای مطرح شــده وجود خارجی 
نداشــتند و نظام های اطلاعاتی ۱۶ گانه آمریکا بعدها 
اعلام کردند ایران برنامه نظامــی ندارد، این ها حقایق 
تاریخ اســت و مستندات آن موجود اســت. آنها حتی 
برای قــول و قــرار و امضای خودشــان اعتبــار قائل 

نیستند.
رئیس ســازمان انرژی اتمی با تاکید بر اینکه مســیر 
غربی ها زورگویی و فشــار اســت گفت: مردم ایران و 

جمهوری اســلامی ایران هیچگاه در مقابل زورگویی 
و فشــار کوتاه نمی آید و برای حفاظــت از مردم خود و 
همچنین امنیــت ملی و منافــع خود بــدون تردید 
اقداماتی که مصوب هســت را به طور شــفاف اجرایی 
می کند. تمام فعالیت های ســازمان انــرژی اتمی در 
چهارچوب پادمان و بر اساس نظام های آژانس صورت 

می گیرد.
اســلامی در پایان در رابطه با ســانتریفیوژهای جدید 
و ســطح غنی ســازی گفت: حداکثر غنی ســازی ما 
۶۰ درصد اســت، و این درصد برای مصارف گوناگون 
در اهداف برنامه متفاوت اســت. برای مــا مهم این بود 
که بتوانیم بهــره وری را افزایش دهیم، ماشــین های 
پیشرفته تر را که ســوی بالاتری دارند به کار گرفته ایم 
این ها بازده بالاتــری دارند و اقتصادی هســتند و در 

دستور کار ما قرار دارند.

اتمی

خریدار  رئیس مجلس شــورای اسلامی 
گفــت: امروز؛ شــاهد آتش بــس در لبنان 
هســتیم؛ از آن اســتقبال می کنیم و از این 
که مردم عزیز لبنان امشــب با رهایی از زیر 
ظلــم و بمباران هــای جنایتکارانــه رژیم 
صهیونســیتی در آرامش به ســر می برند 

خدای بزرگ را شاکریم.
محمدباقر قالیباف در نشســتی مطبوعاتی 
که در آســتانه ســالروز شــهادت آیت الله 
سید حســن مدرس و روز مجلس با حضور 
خبرنگاران داخلی و خارجی برگزار شــد، با 
تســلیت ایام دهه فاطمیه)س(، گفت: یکی 
از نقدهایی که به من می شــد این بود که ورا 
در دوره قبل ما کنفرانس خبری نداشــتیم 
و در روز خبرنگار به عزیــزان خبرنگار قول 
دادم کــه در این دوره خدمتــم در مجلس 
شورای اسلامی حتماً بتوانم حداقل در سال 
دو نوبت یا بصورت فصلی نشســتی خبری 

برگزار کنم.

وی با اشــاره برقراری آتش بس میان لبنان 
و رژیم صهیونسیتی اظهار کرد: خوشحالم 
از این که امروز؛ چهارشــنبه که این نشست 
برگزار می شود،  شــاهد آتش بس در لبنان 
هستیم؛ از این آتش بس استقبال می کنیم 
و از این که مردم عزیز لبنان امشب با رهایی 
از زیر ظلم و بمباران های جنایتکارانه رژیم 
صهیونســیتی در آرامش به ســر می برند 
خدای بزرگ را شــاکریم و به ســهم خودم 
از رزمندگان حزب الله که بــا عزت، افتخار، 
شــجاعت و درایــت مقاومــت کردنــد و 
جنگیدند و هرگز اجازه ندادند که یک وجب 
از خاک شان با همه فشــارهایی که دشمن 
در بمباران ها و آتش های شــدید انجام داد 
در تصرف درآید؛ خدای بزرگ را شــاکرم.

رئیس مجلس شــورای اســلامی در پاسخ 
به ایسنا درباره موضوع مســکن و تصویب 
قانون جهش تولید مســکن و ســاماندهی 
اجاره بها توسط مجلس یازدهم و انتقادات 

اخیر رئیس مجلس شورای اسلامی درباره 
اجرای این قوانیــن و همچنین این نکته که 
اخیرا در اخبار مطرح شده است که به اندازه 
۳۰ برابر مساحت تهران زمین احتکار شده 
است و اقدام موثر مجلس برای کوتاه شدن 
رویای خانه دار شــدن مردم اظهار کرد: این 
موضوع را در سالروز تشــکیل بنیاد مسکن 
بیان کردم و به این موضوع توجه داشــتم؛ 
چراکه مطمئنم مشکل و مسئولیت مسکن 
در معیشت مردم بسیار مهم و اساسی است. 
از همه عزیزان می خواهم موضوع مســکن 
را در کشــور رها نکنند. هر سال ۲۰ درصد 
تا ۳۰ درصد افزایش حقــوق می دهیم و به 
اندازه تورم نیز جبــران حقوق نداریم. امروز 
هزینه مسکن در خانواده به شکلی است که 
حداقل بین ۵۰ تا ۷۵ درصــد درآمد آنان را 

به خود اختصاص داده است.
وی ادامه داد: مشکلات فرهنگی و اجتماعی 
مانند اسباب کشــی و مشکلات همسایگی 
نیــز را باید به ایــن موضوع اضافــه کنیم. 
اگر خانواده ها دارای مســکن شــوند یکی 
از بزرگترین مشــکلات معیشــتی آنان و 
موضوعاتی مانند رفاه آنان نیز گشایش پیدا 
خواهد کرد. مســئولین باید در ابتدا چنین 
مسائل و مشکلاتی را به رسمیت بشناسند 
و آن را کنار نگذارند. یعنــی با خرد جمعی 
و نظر کارشناســان و مردم و منتقدان این 
مســائل را حل کنیم. بایــد از همه ظرفیت 
ها برای حل مسئله مســکن استفاده کنیم 
و آن را به رســمیت بشناســیم. اگر یک نفر 
یک ســوم از حقوقش را در هرمــاه ذخیره 
کند و از جمله دهک یک تا پنج هم باشد در 
طول هفتاد ســال موفق نمی شود یک خانه 
زیر ۱۰۰ متر برای خــود تهیه کند. مجلس 

یازدهــم به عنــوان قانونگــذار موضوعات 
اقتصــادی و از جمله مســکن را در اولویت 
قرار داد. تولید مسکن و جلوگیری از احتکار 
مسکن در سازمان های دولتی و غیر دولتی 
مانند بانک ها و بساز بفروش ها از این موارد 
اســت.قالیباف تاکید کرد: در تهران بیش از 
یک میلیون مسکن داریم که خالی هستند 
و نباید احتکار شوند. کنترل نرخ مسکن بین 
موجر و مستاجر نیز به همراه دو قانون دیگر 
در مجلس تصویب شــد. امروز که بین شما 
هستیم هر ســه قانون تصویب و ابلاغ شده 
اســت و کار قانون گذاری انجام شده است. 
در برنامه هفتم نیز به این موضوع توجه شده 
است. در فصل پنجم برنامه هفتم ماده ۵۰ تا 
۵۵ قانون دقیقا هم سیستم نظام تامین، هم 
مسکن روســتایی، بافت فرسوده و در قانون 
دائمی جهش تولید مســکن نیز شیوه های 
ساخت مسکن در بخش های مختلف پیش 

بینی کرده ایم.
وی ادامه داد: معتقــدم روش های اجرایی 
که در مسکن اتفاق می افتد، درست نیست. 
چه کسی باید مســکن را تولید کند؟ دولت 
نباید مسئول ساخت مســکن باشد. مردم، 
شــرکت ها و بنگاه هــا می تواننــد این امر 
را انجام دهنــد. دولت باید زمیــن را برای 
مســکن تهیه کند. حداقل ۵۰ تا ۷۰ درصد 
قیمت تمام شــده یک خانه را زمین به خود 
اختصاص می دهد. اما یک جایی باید زمین 
را به شــکل رایگان به طبقه هایی که قدرت 
خرید ندارند، بدهیم. این حق مردم اســت. 
۱۵ درصــد از جغرافیای ســرزمین ما قابل 
ســکونت اســت. الان کمتر از یک میلیون 
هکتار از زمین های کشــور تحت پوشــش 

مسکن هستند.

قالیباف با اشــاره به این که »ســازمان ملی 
مســکن به اندازه زمین هایی که الان در آن 
خانه ساخته شده اســت و در اختیار هست، 
همیــن قدر زمیــن تحت تملــک دارد که 
ساخته نشده اســت«، گفت:  این زمین ها 
یا داخل محدوده و یا یا در حریم هستند.در 
برنامه هفتم دولت را مکلف کردیم دو دهم 
درصد یعنی حــدود ۳۰۰ هزار هکتار زمین 
را در اختیــار مردم نیازمند قــرار دهند.در 
یک درصد از سرزمینمان یعنی شهر تهران 
قریب به یک درصد از جمعیت کل کشــور 
را  متمرکز کرده ایم. اطراف کلان شهرهای 
دیگر نیــز به همین شــکل اســت. قانون 
جهش تولید مســکن نیز در صد کیلومتری 
تهران درحال ســاخته شــدن است.چرا به 
سمت شــهرهایی که ۲۰۰ یا ۳۰۰ هزار نفر 

جمعیت دارند نمی رویم؟
وی تاکید کــرد: دولت خــودش را مکلف 
بداند به کســی که پولی برای تهیه مسکن 
ندارد، زمین بدهــد. در همین موضوع بافت 
فرسوده، با در نظر گرفتن تراکم میتوان دو 
ساختمان ســاخت. در تهران در هر هکتار 
۱۵۰ نفر جمعیــت داریــم. در توکیو این 
مقدار نصف است. در نیویورک کمتر است. 
ما برای هــر هکتار در برنامــه هفتم ۶۰ نفر 
پیش بینی کــرده بودیم. اگر ایــن کارها را 
انجام ندهیم،صاحبان زمین مجدد خانه دار 
می شوند. ۱۸ سال از مسکن مهر می گذرد. 
چند میلیون مسکن ســاخته ایم؟ تاکنون 
زیر ۲ میلیون بوده اســت و ۱۲۰ هزار واحد 
از آنان هنوز اهدا نشــده است. حضرت امام 
در حساب ۱۰۰ خود همان جا وظیفه دولت 
را تامین زمین برای مــردم بیان کرده بود و 

وظیفه ساخت را به مردم واگذار کرده بود.

ورگویی را در پیش گرفتند اسلامی: آمریکایی ها مسیر ز

خریدار   رئیــس جمهور بــا تاکید بر این 
که ما باید کشــوری الهام بخش در منطقه 
باشــیم، اظهار داشــت: این موضوع جز با 
همدلی، همکاری و انســجام امــکان پذیر 

نیست.
صــدور  از  پــس  پزشــکیان  مســعود 
فرمــان بهره بــرداری از ۲۰ هــزار طــرح 
محرومیت زدایی سازمان بسیج سازندگی با 
رمز یا فاطمه الزهرا، ایــن موضوع را اقدامی 
مبارک و ارزشــمند قلمداد کرد و با اشــاره 
به اینکه دولت برای حل مشــکلات کشور 
راهی جز تکیه به نگاه بسیجی ندارد، گفت: 
ما برای حل مشکلات کشور در دولت، هیچ 
راهی جز اینکه با نگاه بســیجی وارد میدان 
شــویم، نداریم. مصمم هســتیم تــا تمام 
کمبودهای فضاهای آموزشــی کشور را در 
یک ســال آینده حل کنیم و اگر چه دولت 
پول و اعتبارات کافی ندارد، اما مصمم است 
با اراده و همراهی مردم، این مشــکلات را به 

سرانجام برساند.
رئیــس جمهور بــا بیــان اینکه در ســایر 
حوزه های کشــور نیز دچار نارسایی هایی 
بــرای خدمت رســانی به مردم هســتیم، 
تصریح کرد: عین همین مسئله را در رابطه با 
مدارس و امکانات ورزشی در مناطق محروم 
داریم. همچنین در حوزه بهداشت و درمان 
نیز مشــکلات متعددی داریــم، اما مصمم 
هستیم تا ظرف یک ســال آینده حداقل در 
بخش امکانات به یک جایگاه مطلوب دست 

پیدا کنیم.
پزشــکیان گفت: نمی توان بــا آن نگاهی 
که از ابتــدای انقلاب بر مــا حکم فرما بوده، 
پروژه هــای بزرگ کشــور را به ســرانجام 

برسانیم.
رئیس جمهــور با اشــاره به اینکــه امروز 
حاکمیــت نگاه بســیجی بر ذهــن و فکر و 
عمل مدیــران دولت یک ضرورت اســت، 
اظهار داشــت: اگر تفکر واقعی بسیج را در 
خودمان، مدیران و مردم ایجــاد کنیم و با 

همین رویکرد در میدان عمل حضور داشته 
باشیم، قطعاً خواهیم توانست با هزینه کمتر 
و ســرعت، دقت و کیفیت بالاتر مشکلات را 
حل کنیم. امروز در کشــور با ناترازی های 
زیادی در حوزه های مختلف روبرو هستیم 
و من اطمینان و بــاور دارم کــه تنها با آن 
روحیه و باور بســیجی می توانیم مشکلات 
را حل کنیم. کافی ســت که دست به دست 
هم بدهیم و این نگاه را در میان مدیران و در 

دستگاه های اجرایی توسعه دهیم.
پزشــکیان با بیان اینکه امروز دشــمن به 
دنبال تحمیل جنگی به مراتب دشــوارتر از 
جنگ تحمیلی هشت ســاله به مردم ایران 
است، گفت: امروز ما در یک وضعیت جنگ 
تمام عیار اقتصادی که بــه مراتب از جنگ 
تحمیلی بدتر است قرار گرفتیم. این جنگ 
مردم را اذیت می کند و فشار زیادی به طبقه 
متوسط و محرومین می آورد. ما باید دست 
به دســت هم بدهیم و نگذاریم مردم در این 

فشار زندگی کنند و مشــکلات آنان را حل 
کنیم.

رئیس جمهــور با تأکید بــر اینکه همراهی 
مردم در کنار دولت زمــان جنگ تحمیلی 
که دچــار کســری اعتبار بود، توانســت از 
تمامیت ارضی کشــور حفاظــت و صیانت 
کند، تصریح کرد: در زمان جنگ تحمیلی، 
دولت پول و اعتباری نداشــت، اما مردم را 
همراه خود داشــت. تمام کشورهای دنیا از 
شمال و جنوب تا شرق و غرب به عراق کمک 
کردند، ولی نتوانستند یک وجب از خاک ما 
را تصاحب کنند. این مردم بودند که جلوی 
آنان ایستادند. ما اگر بتوانیم مجدداً مردم را 
وارد صحنه کنیم و این بــاور را در آنان زنده 
کنیم که هیــچ هدفی جز خدمــت به آنان 
نداریم، باز هم خواهند آمــد و می توانیم بر 

مشکلات فائق بیائیم.
پزشــکیان با اشــاره به دغدغه مقام معظم 
رهبری برای رســیدن به جایگاهی در خور 

ایران و ایرانیان در ســند چشم انداز توسعه 
گفت: ما بر اســاس چشــم اندازی که مقام 
معظم رهبری مشخص کردند، باید تبدیل 
به یک کشور توسعه یافته در اقتصاد، علم و 
نوآوری شویم. باید این نگاه و باور را در خود 
به وجود بیاوریم و این بــاور در رفتارهای ما 
بروز و ظهور داشته باشد؛ نباید تنها به شعار 
دادن اکتفا کرد. بهترین شدن ما در منطقه 
جز با همکاری و همدلــی مردم امکان پذیر 

نخواهد بود.
رئیس جمهــور با اشــاره به اینکــه باید از 
مشارکت همه مردم در این زمینه استقبال 
کرد، افزود: بســیج با این قدرت و امکانات 
موجودش، تنهــا منحصر به یک ســاختار 
نیســت؛ همه مردم عزیز که می آیند و وارد 
صحنه می شوند، بسیجی هستند و ما باید از 

آنان کمک بگیریم.
پزشکیان در بخش پایانی سخنان خود باور 
وحدت، انسجام و همدلی ذیل رهبری مقام 

معظم رهبری و توجه به نقشــه راه کشــور 
یعنی سند چشم انداز توسعه را راه برون رفت 
از مشکلات امروز کشور عنوان کرد و گفت: 
مطمئن هســتیم و بــه این بــاور داریم که 
می توانیم با این نگاه مشکلات را حل کنیم. 
با کمک شــما عزیزان، مردم عزیز کشور و 
عــزم و اراده و توجه به ســند چشــم انداز 
توســعه، باید این باور در ما شکل بگیرد که 

ما باید بهترین بشویم.
رئیس جمهــور تأکید کرد: بــرای بهترین 
شــدن باید بدانیم که تنهــا راه برون رفت 
از مشکلات، وحدت، انســجام و هم دلی با 
رهبری و زعامت مقام معظم رهبری است. 
نقشــه راه ما نیز ســند چشــم انداز توسعه 
است که ایشــان برای ما مشخص و ترسیم 

کرده اند. 
امیدوارم که بتوانیم با یکدیگر و مشــارکت 
مردم، مشــکلات و گرفتاری ها را حل کنیم 
و ما تعهد می کنیم که این رونــد را در نگاه 

مدیریتی خود پیگیری و اجرا کنیم.
دســتور  از صــدور  پیــش  پزشــکیان 
طــرح  هــزار   ۲۰ از  بهره بــرداری 
محرومیت زدایی ســازمان بسیج سازندگی 
از نمایشگاه دستاوردهای بسیج در اقدامات 

عمرانی در نقاط مختلف کشور بازدید کرد.
در این مراسم که محســن حاجی میرزایی 
رئیس دفتر رئیس جمهور، سردار سلیمانی 
رئیس نیروی مقاومت بسیج، سردار زهرایی 
رئیس سازمان بسیج سازندگی و جمال پور 
اســتاندار اصفهان حضــور داشــتند، در 
مجموع ۲۰ هــزار و ۱۴ پروژه اجرا شــده از 
سوی سازمان بسیج سازندگی به ارزش ۲۱ 
هزار میلیارد تومان در سراسر کشور افتتاح 

شد.
حدود ۱۳ هزار واحد مســکن روســتایی، 
۲ هزار و ۲۵۰ طرح آبرســانی، ۴ هزار ۶۰۰ 
نیــروگاه خورشــیدی کوچــک مقیاس و 
۱۸ دهکده اقتصاد مقاومتــی از جمله این 

پروژه ها بودند.
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دولت ایده اقتصادی منسجم ندارد
 شقاقی شــهری، رئیس دانشکده اقتصاد دانشــگاه خوارزمی  هر 
دولت و تیم اقتصادی آن بصورت منســجم و هماهنگ باید تابع و پیرو 
یک دیدگاه اقتصادی مشــخصی باشــد و یک مانیفیســت اقتصادی 
روشــن داشــته و پایبند اصول و قواعد مشخص باشــد. بدیهی است 
نداشتن مانیفیست روشن و مشــخص و عدم پایبندی به اصول معین 
و پراکندگی نظــرات و دیدگاه هــای اعضای اقتصادی هــر دولت، به 
ســردرگمی و پراکنده  گویی و رفتارهای زیگزاگی و رفت و برگشــتی 
منجر شــده و امکان حرکت به جلو و پیشرفت اقتصادی مقدور نخواهد 
شــد.دولت چهاردهم از زمان انتخابات تاکنون اصول و قواعد اقتصادی 
خود را بصورت روشن بیان نکرده است. رئیس جمهور محترم در زمان 
انتخابات صرفاً به اجرای برنامه هفتم پیشــرفت تاکید داشت که خود 
این برنامه نیز از منطق روشــن اقتصادی پیروی نکــرده و حتی ضعف 
های اساسی برنامه موجب شــده در ماده ۱۱۹ برنامه مصوب گردد که 
۲۶ برنامه کلان حداکثر ظرف یکســال آینده توســط دولت تدوین و 

مجدد جهت تصویب به مجلس ارائه شود.
پس از انتخاب وزرا نیز کاملًا مشــخص بود که وزرا و روسای سازمانهای 
کلیدی هر کدام معرفی شده از ســوی افراد مختلف و وابسته به نگرش 
های متفاوتی هســتند. درضمن ظرف حدود ســه ماه از شکل گیری 
دولــت چهاردهم؛ هنوز برنامه روشــن و شــفاف اقتصادی از ســوی 
تیم اقتصادی دولت جهت حــل چالش های اقتصادی اعلام نشــده و 
تناقض های دیدگاهی کاملًا گویای تشتت آراء و نظرات است بطوریکه 
همین مســئله در بحث سیاســتگذاری هــای ارزی، حمایتی، پولی و 
مالی مشاهده می شود.حتی بنظر می رســد راهبر اقتصادی دولت نیز 
مشخص نیست و شواهد حکایت از این دارد بین ارکان اصلی اقتصادی، 
اجماع وجود ندارد. بانک مرکزی از سیاستهای شدید انقباضی با هدف 
مهار رشد نقدینگی که به قفل شــدگی اقتصاد انجامید، عدول کرده و 
سایر ارکان اقتصادی دولت، دیدگاه روشنی درخصوص مسائل کلیدی 
اقتصاد ارائه نداده اند و مشخص نیست که اولویت های اصلی اقتصادی 
دولت چه می باشد و نقشه راه حل این مسائل اقتصادی چیست؟ گاهی 
مباحث متفاوت مطرح می  شود و ســپس تکذیب می شوند و گاهی نیز 

برخی مسائل حاشیه ای همچون انتقال پایتخت نیز اعلام می  گردد.
حتی پس از پیروزی ترامپ انتظار می رفت که سیاستهای تقویت تاب 
آوری و مقاوم سازی اقتصادی با جدیت و فوریت دنبال شوند که تاکنون 
هیچ اثری از اینگونه سیاست ها مشــاهده نمی شود و معلوم نیست که 
اگر سیاست فشار بزرگ ترامپ آغاز شود، سیاست دولت در قبال تکانه 
های مقداری نفت و ارزی و تشدید انتظارات تورم چه خواهد بود؟ حتی 
لایحه بودجه دولت نیز اثری از یک بودجه مقاوم و واقعی نداشت و بنظر 
می رسد درصورت تشــدید تحریمهای نفتی، کسری بودجه سنگینی 

تحمیل خواهد شد.
بنابراین به جد توصیه می  شــود که:)۱( دولت یک نقشــه راه و برنامه 
روشن اقتصادی متناسب با ســناریوهای بدبینانه و تشدید تحریمهای 
اقتصادی و نفتی طراحی کند.        )۲( برای حل ابرچالش  های اقتصادی 

یک برنامه اولویت دار و زمانبندی شده تهیه نماید.
)۳( از نظرات طیف  های مختلف اقتصادی جهت مشــورت بهره گیرد و 

صرفاً به نظرات اقتصاددانان یک نحله خاص محدود نگردد.    
 )۴( راهبر تیم اقتصادی خود را معرفی نماید و مکلف کند سایر اعضای 

تیم اقتصادی دولت در هماهنگی کامل با راهبر اقتصادی باشند.
)۵( با توجه به سناریوی بدبینانه تشــدید تحریمهای اقتصادی، طرح 

تقویت تاب آوری اقتصادی را سرلوحه اقدامات خود قرار دهد.
)۶( از هرگونه سیاستهای شوک آور در این شرایط تورمی که بیش از ۷ 

سال میانگین تورم بالای ۴۰ درصد به مردم تحمیل شده، پرهیز کند.
)۷( از طرح نگرش هــای اقتصادی پراکنده و تشــتت آراء و نظرات که 

درجهت تشدید نااطمینانی های اقتصادی است پرهیز نماید.
)۸( تیم اقتصادی فعلی از نظر اقتــدار و هماهنگی آمادگی تصمیمات 

سخت را ندارند، لذا به تقویت تیم اقتصادی خود همت گمارد.

وزیر راه:
 آماده همکاری با دیگر کشورها در حوزه 

دریانوردی هستیم
وزیر راه و شهرسازی در دیدار با دبیرکل سازمان بین المللی دریانوردی 
)IMO( گفت:  از راهبردهــای دولت چهاردهم در حــوزه روابط بین 

الملل، توسعه همکاری های منطقه ای با همسایگان است.
فرزانه صــادق وزیر راه و شهرســازی در دیدار با »آرســنیو دومینگز« 
دبیرکل ســازمان بین المللــی دریانــوردی )IMO( گفــت: به گواه 
صاحب نظران، جمهوری اســلامی ایــران همــواره در تأمین امنیت و 
ایمنی دریانوردی و حفاظت از محیط زیست دریایی یک کشور تعیین 

کننده و مؤثر بوده است.
عضــو کابینــه دولــت چهاردهم بــا اشــاره به پیوســتن ایــران به 
کنوانسیون های ســازمان بین المللی دریانوردی و مشارکت فعالانه در 
کمیته های فنی این ســازمان تخصصی، اظهار کرد: ســازمان بنادر و 
دریانوردی همواره در پیشبرد و اجرای برنامه ها و سیاست های آیمو در 

زمینه ارتقای ایمنی و امنیت دریانوردی پیشرو بوده است.

وزیر راه و شهرسازی با اعلام اینکه یکی از راهبردهای دولت چهاردهم 
در حوزه روابط بین الملل، توسعه همکاری های منطقه ای با همسایگان 
اســت، افزود: تحریم های ظالمانه و یک جانبه علیه حمل و نقل دریایی 
ایران به فضاهای دوســتانه و همکای های منطقه ای و فرامنطقه ای در 

حوزه دریا و دریانوردی آسیب می زند.
صادق با اشاره به پیگیری سیاست های توسعه دریا محور و اقتصاد دریا 
در دولت وفاق، تأکید کرد: یکــی از برنامه های جدی دولت چهاردهم، 
عملیاتی کردن سیاســت های توســعه دریا محور ابلاغی مقام معظم 

رهبری است و در این مسیر از تجربیات آیمو نیز بهره خواهیم برد.
وزیر راه و شهرسازی همچنین خواستار توسعه همکاری های آموزشی 
آیمو در ایران شــد و گفت: آموزش و تربیت کارشناسان و دانشجویان 

ایرانی به دانش های روز دریانوردی یکی از نیازهای جدی ایران است.
وی، جمهوری اســلامی ایران را یک کشور با پیشــینه تاریخی مثبت 
در دریا و دریانوردی برشــمرد و گفت: در لوح گلی به جا مانده از ۷ هزار 
ســال پیش در ایران، طرحی از یک کشــتی با سرنشینان و خدمه های 
شاداب و با نشاط است.دبیرکل ســازمان بین المللی دریانوردی نیز در 
این دیدار بــا بیان اینکه آیمــو در دوره جدید به دنبــال اعتلا و تقویت 
روابط و همکاری ها با کشــورهای عضو این سازمان است، گفت: اعتقاد 
دارم که تحریم ها به همکاری هــا در زمینه ایمنی و امنیت دریانوردی و 
مشارکت در بخش های حفاظت از محیط زیست دریایی آسیب جدی 
می زند و آیمو هرگز تحریم های یک جانبه علیه دولت های عضو خود را 

به رسمیت نمی شناسد.

یادداشت

بازار وزیر صمت گفت: حق تولیدکننده است که ارز حاصل 
از صادرات خود را در اختیار داشته باشد.

سیدمحمد اتابک در دیدار با اعضای مجمع کارآفرینان 
ایران به تبیین مهمترین مسائل صنعت کشور پرداخت 
و اظهار کرد: توســعه صنعتی کشــور، نیازمند تدوین 
سند راهبردی توسعه صنعتی اســت و در تدوین این 
ســند ســعی شــده از دیدگاه های فعالان اقتصادی، 

صنعتگران و کارآفرینان استفاده شود.
بر اســاس اعلام وزارت صنعت، معــدن و تجارت، وی 
گفت: هم اکنون سند راهبردی توسعه صنعتی در حال 
تدوین است و پیش بینی می کنم تا دو ما آینده نسخه 

اولیه این سند قابل ارائه باشد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه در 
ایجاد صنعت باید به مزیــت اقتصادی توجه 
کرد، افزود: در تدوین سند راهبردی توسعه 
صنعتی ۷ تا ۸ رشته فعالیت به عنوان اولویت 

مشخص شده است.
وی همچنین با اشاره به مشکلات تخصیص 

ارز گفت: حق تولیدکننده است که ارز حاصل صادرات 
خود را در اختیار داشته باشد.

اتابک با بیان اینکه سیاست های ارزی و تجاری کشور 
همسو نیســتند، افزود: باید به همه مؤلفه های توسعه، 

تولید و تجارت توجه کــرد و بر همین مبنا ما 
پیشنهاد تشکیل شــورای عالی صادرات را 

مطرح کردیم.
وی در ادامــه به موضوع ناترازی ها اشــاره و 
تاکید کرد: هر کجا خواستیم ناترازی را تراز 
کنیم، آن را زیر مجموعه دستگاه دولتی قرار 
دادیم و به مرور، حمایت یا مشــوق برداشته 

شد اما کنترل و قوانین آن باقی ماند.
وزیــر صنعت، معدن و تجــارت اضافه کــرد: در بحث 
تأمین گاز و برق واحدهای صنعتی باید همفکری کرد 

تا بتوانیم این ناترازی در حوزه انرژی را مدیریت کنیم.

وی همچنین در بخشــی از ســخنان خود به موضوع 
اصــلاح قیمت خودرو اشــاره کرد و گفت: قرار شــده 
خودروســازان بابت اصلاح قیمت خــودرو مبالغی را 
به قطعه ســازان تزریق کنند که این امر باعث حرکت 

چرخه تولید و افزایش میزان تولید خودرو می شود.
گفتنی اســت در ابتــدای این نشســت تعــدادی از 
کارآفرینــان و صاحبان صنعــت، دیدگاه های خود در 
خصوص مســائل مبتلا به صنعت ارائه کردند. موضوع 
تخصیص ارز، تدوین ســند راهبردی صنعتی، تفویض 
اختیارات بیشــتر به معاونان و مشــکلات گمرکی از 

مهمترین موارد مطرح شده در این نشست بود.

رئیس اتاق مشترک ایران و عراق با بیان این که رشد ۸ 
درصدی اقتصاد به طور قطعی امکان پذیر است گفت: 
حاکمیت باید امور زیر بنایی، دیپلماســی اقتصادی و 

الزامات عمومــی برای این هــدف را فراهم کند وگرنه 
با زور و تنبیــه و خواهش و التمــاس هیچ کاری پیش 
نمی رود. یحیــی آل اســحاق رئیس اتاق مشــترک 

ایران و عراق میانگین نرخ رشــد اقتصادی کشورمان 
در چهار ســال اخیر را ۴,۵ درصد عنــوان کرد و گفت: 
مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی نرخ رشد 

اقتصادی در ســال ۱۴۰۳ را ۲,۵ درصد اعلام نموده و 
برای سال ۱۴۰۴ هم رشــد ۲,۹ درصدی را پیش بینی 

کرده است.

صادرات

اتاق

خریدار  فرشــید پورحاجت، دبیر کانون 
سراســری انبوه سازان مســکن  با اشاره به 
وضعیت ناترازی مســکن در ایران هشدار 
می دهد که اگر در این زمینه تدابیری اتخاذ 
نشــود، ممکن اســت در آینده اوضاع بدتر 

شود.
وضعیت کمبود مسکن در کشور به مرحله 
بحرانی رســیده اســت. با وجود آمارهای 
متناقض دربــاره تعداد خانه هــای خالی و 
اطلاعات دولتی در خصوص ساخت مسکن 
در ســال های اخیــر، برخی کارشناســان 
معتقدند که کمبود مســکن بــه بیش از ۶ 
میلیون واحد رسیده اســت. به گفته برخی 
از کارشناســان حتی اگــر خانه های خالی 
و سایر موارد به بازار مســکن افزوده شوند، 
این اقدام نمی تواند مشکل کمبود مسکن را 
حل کند. در این شــرایط، گفته می شود که 
روند ساخت و تولید مســکن کاهش یافته 
و به جای ســاخت خانه های جدید، مردم و 
انبوه سازان به خرید خانه های کلنگی روی 
آورده و آن ها را بازســازی کرده و به فروش 
می رسانند.در این راستا، فرشید پور حاجت، 
دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن، با 
تأیید موضوع ناترازی و کمبود مســکن در 
ایران، معتقد اســت که سیاست گذاری ها 
دو دهه اخیــر به این وضعیت منجر شــده 
است. او هشدار می دهد که اگر در این زمینه 
تدابیری اتخاذ نشود، ممکن است در آینده 
اوضاع بدتر شود. پور حاجت همچنین اشاره 
کرد که وام ها و تسهیلات مسکن در شرایط 
تورمی تأثیر خود را ازدست داده اند و در این 
وضعیت، سیاست گذاری برای خانه اولی ها 
دشوار است. مشــروح گفتگوی فرشید پور 
حاجت، دبیر کانون سراســری انبوه سازان 
مســکن در گفت وگو با »خبرآنلاین« را در 

ادامه بخوانید؛
 

آقای پــور حاجت! در حــال حاضر، 
برخی از کارشناسان بر این باورند که 
ما با کمبود ۵ میلیون واحد مسکونی 
مواجه هســتیم و اگر این روند ادامه 
یابد، پیش بینی می شــود که تا سال 
1410 این رقم به 1۲ میلیون واحد برسد 

به نظر شما این اعداد و ارقام واقعیت 
دارد؟ پیش بینی شــما ایــن رابطه 

چیست؟
 بله، درســت اســت؛ ما با کمبــود بیش از 
۶ میلیون واحد مســکونی مواجه هستیم. 
سیاســت گذاری های ما در حوزه مســکن 
به ویژه از ســال ۱۳۸۸ که دولــت محمود 
احمدی نژاد مداخلات گســترده ای انجام 
داد، و شاید بهتر باشــد بگوییم از سال ۸۴ 
آغاز شده، به نظر می رسد که نتیجه اش این 
شــده که امروز با این کمبود مسکن روبرو 
شــویم. واقعیت این اســت که تا زمانی که 
این سیاست ها اصلاح نشود و اقتصاد کلان 
ما به ثبات و آرامش نرســد، به نظر می رسد 
که این وضعیت ادامه خواهد داشت و تغییر 
نخواهد کرد. به عقیده من، سیاست گذاری 
در حوزه مســکن نتایج مطلوبــی به همراه 
نداشته اســت. اگر بخواهیم آمار را به عنوان 
مبنای بررســی قرار دهیم، تا سال های ۹۰ 
و ۹۱ تولید سالانه کشور و بخش خصوصی 
بدون مداخلات دولت حــدود ۸۵۰ تا ۹۰۰ 

هزار واحد بوده است.
پس از ایــن مداخلات، امروز شــرایطی در 

کشور ما حاکم شده اســت که با وجود تمام 
تلاش هــای بخــش خصوصــی و پذیرش 
دشــواری های تولیــد در ایــن وضعیــت 
نابسامان اقتصادی، سهم تولید مسکن ما به 
۳۵۰ هزار واحد بیشتر نرسیده است. به نظر 
می رسد اگر در این زمینه تدبیری اندیشیده 
نشود، ممکن اســت در آینده وضعیت بدتر 

شود.
به نظر می رســد که نقش مجلــس و دولت 
در ارائــه سیاســت های جدیــد، به ویــژه 
سیاست های تشــویقی در حوزه مسکن و 
ساختمان، بسیار حائز اهمیت است. به طور 
خاص، می توان به سیاست های مالیاتی که 
در برنامه توسعه ســوم در دولت اصلاحات 
شکل گرفت، اشاره کرد. باید این ریل گذاری 
که به نوعی تغییر کرده است را اصلاح کنیم 

تا تولید مسکن در کشور ما افزایش یابد.

گفته می شود که روند ساخت و تولید 
مسکن کاهش یافته و به جای ساخت 
خانه های جدید، مردم و انبوه ســازان 
به خرید خانه های کلنگی روی آورده 
و آن ها را بازســازی کرده و به فروش 

می رسانند. نظر شــما دراین خصوص 
چیســت؟ برای مقابله با این بحران 
چــه اقداماتی باید انجام شــود؟ اگر 
این وضعیت ادامه یابد، بازار مســکن 
به چه حالتی خواهد رســید؟ در حال 
حاضر، قیمت مسکن به متری 70 تا 80 

میلیون تومان افزایش یافته است.
 اگر به مســکن به عنوان یــک کالای ملی 
نگاه کنیم و در نظر بگیریــم که منابع ملی 
در تولید آن نقش دارند، حفــظ این منابع 
باید یکی از اصول اساســی هر دولتی باشد. 
در حال حاضر، بخشــی از جامعه به تعمیر و 
نگهداری مسکن روی آورده اند که می توان 
گفت این اقدام به نوعی حفظ سرمایه ها را به 
همراه دارد و این موضوع نه تنها بد نیســت، 
بلکه قابل تحسین اســت. بااین حال، باید به 
این نکته توجه کنیم که آیــا این تغییرات و 
بازســازی ها قادر به پاسخگویی به نیازهای 
جامعه خواهند بود؟ آیا کشــور ما با کمبود 
مسکن مواجه است یا خیر؟ این ها سؤالات 
ابتدایی هســتند که باید به آن ها پاسخ داده 
شــود. علاوه بر حفظ ســرمایه و منابع ملی 
در حوزه مســکن و ســاختمان، لازم است 

که برنامه ریزی مناسبی برای تولید مسکن 
متناسب با نیازهای کشور انجام شود.

برخی از کارشناســان بر این باورند 
مدت زمان خانه دار شــدن خانه اولی 
ها بیش از ۵0 ســال است؛ به نظر شما 
مدت زمان انتظار بــرای خرید خانه 
اولی ها در ایران چقدر است و این مدت 
در کشــورهای دیگر چگونه است؟ 
وام ها و تســهیلاتی کــه دولت برای 
کمک به خانه دارشــدن افراد تازه کار 
در نظر گرفته، چــه درصدی از هزینه 
خرید یک خانه را پوشــش می دهد؟ 
مسکن  وام های  استاندارد  همچنین، 
در ســطح جهانی چه نسبتی را شامل 

می شود؟
 ببینید در حال حاضر نمی توانم عدد و رقم 
دقیقی به شــما ارائه دهــم و اطلاعاتی که 
دوســتان مطرح می کنند، همین هاســت. 
اما باید بپذیریم که در کشوری با تورم های 
۴۰ و ۵۰ درصدی، سیاســت گذاری برای 
خانــه اولی ها کار دشــواری اســت. اگر به 
وضعیت تورمی که در کشور وجود دارد نگاه 
کنیم، آیا حقوق و دســتمزدها از سال های 
۷۸ تا ۸۴ توانســته هم راستا با تورم افزایش 
پیدا کند؟ آیا تســهیلات بانکی توانسته به 
نیازهای مردم پاسخ دهند؟ بنابراین، وقتی 
سیاست گذاری به درستی انجام نشده، نباید 
انتظار داشته باشیم که بتوانیم برنامه ریزی 
دقیقی برای خانه اولی ها داشــته باشیم یا 
آمار دقیقی درباره مدت زمان آن ارائه دهیم. 
آنچه اکنون با آن مواجه هستیم، تورم است. 
این تورم در اقتصاد کلان، برنامه ریزی را در 
تمام حوزه های اقتصادی دشوار کرده و اگر 
این وضعیت اصلاح نشود، شرایط روزبه روز 

بدتر خواهد شد.
 به نظر من، وام ها و تســهیلات مســکن در 
شرایط تورمی تأثیر خود را از دست داده اند. 
ما باید به وضعیتی برســیم کــه ۶۰ تا ۸۰ 
درصــد از هزینــه نهایی مســکن از طریق 
تأمین مالــی بانک ها تأمین شــود، اما این 
رقم در حال حاضــر با واقعیت هــای بازار 

همخوانی ندارد.

اتابک: ارز حاصل از صادرات باید در اختیار تولیدکننده باشد

رشد ۸ درصدی اقتصاد با خواهش و التماس محقق نمی شود

 خودروسازان دست به کار شدند

و خوب می شود؟ حال صنعت خودر

خریدار  تســریع در پرداخــت مطالبات 
قطعه سازان، جهش تولید و افزایش عرضه 
به بازار در ماه هــای پایانی ســال از جمله 
صحبت هایی اســت کــه از ســوی یکی از 
خودروسازان بزرگ کشور به تازگی مطرح 
شد؛ حال این سوال مطرح می شود که وقتی 
خودروســازان عدم اصــلاح قیمت خودرو 
و زیان دهی بالای تولیــد و بدهی به زنجیره 
تامین را از جمله موانع برنامه های توسعه ای 
و یا پروژه های ارتقای کیفیت خود می دانند 
حال که قرار است افزایش قیمتی رخ دهد، 
شــاهد جهش تولید و تغییــر و تحولات در 
این صنعــت خواهیــم بود؟صنعت خودرو 
همیشــه با یکســری مســائل و مشکلاتی 
همــراه بــوده کــه سیاســت گذاری های 
ناکارآمد موجب شــده که هم کسانی که در 

چرخه تولید خودرو قرار دارند و هم مصرف 
کنندگان همیشه شــاکی باشند؛ از یک سو 
قطعه سازان با مشکلات عدیده ای از جمله 
کمبود نقدینگی، عدم وصــول مطالبات از 
صنعت خودروسازی، افزایش بی رویه نرخ 
مواد اولیه و بســیاری موارد دیگر  گله مند 
هستند و از سوی دیگر مصرف کنندگان از 
قیمت بالای خودرو با کیفیت پایین سخن 
می گویند که برای خرید یــک خودرو  باید 

هفت خان رستم را پشت سر بگذراند!  
عمــق فاجعه در ایــن صنعــت را می توان 
تلفات جاده ای و خرید خودروهای خارجی 
چند برابر کشورهای همســایه نام برد یک 
روز بهانه تحریم، روز دیگــر کاهش درآمد 
ارزی همه اینهــا گویای حــال بد صنعت 
خودروسازی است مشکلاتی که از دولتی به 

دولت دیگر منتقل می شود و همان می شود 
که خودرو بدل به کالای ســرمایه ای شده و 
تقاضای ناشی از همین اشتباهات سیاستی 
رشد قیمت ها را به دنبال دارد و دارایی مردم  
در برخی برهه ها به ســمت این بازار سوق 
پیدا می کند و به جای مصرف کننده واقعی 

پای دلالان به این بازار باز می شود.
یک روز آیین نامه ای برای واردات نوشــته 
می شــود، یک روز همان آییــن نامه مورد 
نقد قرار می گیــرد؛ روز دیگر بعد از مدت ها 
دستور به اجرای آن داده می شود، مجلس،  
شورای رقابت و سازمان حمایت هر یک ساز 
خود را در این بــازار می زنند که هر زمان که 

بخواهند این ساز ناکوک می شود.
یــک روز وزارت صمــت خواهان کشــف 
قیمت خودرو در بورس می شود و روز دیگر 
ســامانه ای راه اندازی می شــود برای اینکه 
آرزوی دســت نیافتنی یکســری از افراد را 
به واقعیــت تبدیل کند تا مــردم در فرایند 
قرعه کشــی قرار نگیرند، این نیز می گذرد و 
مجدد واردات خودروهــای نو و کارکرده در 
دستور کار قرار می گیرد موضوعی که شاید 
از سال ۱۳۹۷ متوقف شده بود و می توانست 
بازار خودرو را متعادل کند؛ حال این سوال 
مطرح می شود که چه میزان در منابع ارزی 
صرفه جویی شــده اســت؟ خودروسازان 

توانســتند تولید خــود را افزایــش دهند، 
توانستند به حدی تولید کنند که بازار اشباع 
شــود و متقاضیان در هر دوره برای تحویل 
خودروهایشان لحظه شماری نکنند ؟  آمار 
تولید خودروسازان نشــان می دهد که طی 
شش ماهه ابتدایی سال جاری، ایران خودرو 
و ســایپا )و پارس خــودرو به عنــوان زیر 
مجموعه ســایپا( بالغ بر ۴۶۱ هزار دستگاه 
خودرو تولیــد کرده انــد که حــدود پنج 
درصد کمتر از میزان تولیــد آن ها در نیمه 
نخست سال گذشته اســت. بنابراین هنوز 
شــرکت های تولیدکننده زیــان می کنند! 
و هنوز هــم مشــتریان ناراضی بــه دنبال 
خودرویی هســتند که ثبت نــام کرده پول 

داده اند، اما خودرویی تحویل نگرفته اند!
با توجه بــه افزایــش قیمتی که از ســوی 
خودروسازان طی روزهای اخیر مطرح شد 
انتظار این می رفت که خودروســازان برای 
این افزایش قیمت ها که به هــر حال مورد 
نقد نیز قرار گرفته چاره ای بیندیشــند که 
شــاید بتوان در قالب این افزایش قیمت ها 
حداقل شاهد عرضه بیشتر و تولید با کیفیت 
خودروها باشیم شــاید صحبت های دیروز 
مدیرعامل ایران خودرو نوید این را بدهد که 
با توجه به برخی نواقص و مشکلات می توان 
با رفع چالش ها به افزایــش تولید و کیفیت 

دست یافت، البته تمام این  ها اما و اگرهایی 
است که تا عملیاتی نشــود نمی توان به آن 
امیدوار بود، زیرا در نهایت این اتقاق می افتد 
که هم افزایش قیمت رخ داده و هم خبری از  
رفع چالش ها برای تولید بیشتر برای کنترل 
بــازار نخواهیم بــود. علیمــردان عظیمی 
روز گذشته در نشســت با انجمن تخصصی 
صنایع همگن کشــور گفت که همه منابع 
حاصل از افزایش تولید را در زنجیره تامین 
هزینه خواهیم کرد.وی ضمن دعوت تمامی 
قطعه ســازان به همدلــی و همراهی برای 
جهش تولید و تحقق اهداف ترســیم شده، 
اظهار کرد: مجــوز پیش فروش محصولات 
ایران خودرو را نیز به زودی دریافت خواهیم 
کرد تا بتوانیــم با افزایــش عرضه و حذف 
تقاضــای کاذب، فاصله قیمتــی کارخانه 
تا بازار را کاهش دهیم و مشــتریان بتوانند 
بدون واسطه و با قیمت مناسب خودرو را از 

طریق تولیدکننده دریافت کنند.
نباید این نکته را فرامــوش کرد که کاهش 
مداخلــه دولت، برطــرف کــردن قیمت 
دستوری، آزاد کردن واردات و باز کردن راه 
بخش خصوصی در مدیریت و تولید خودرو 
همه و همه راهی برای پایان بهانه تراشی ها 
از ســوی خودروســازان برای  بهتر شدن 

وضعیت بازار خواهد بود؟



سرپرست معاونت راهبری تولید شرکت برق حرارتی:

وگاه ها امکان قاچاق ندارد سوخت ورودی به نیر
سرپرست معاونت راهبری تولید شــرکت برق حرارتی با تاکید بر اینکه 
به هیچ عنوان امکان قاچاق ســوخت از داخل مخازن نیروگاه ها وجود 
ندارد، گفت: محل تحویل ســوخت نیروگاه ها، مخازن ذخیره ســازی 
آن هاست و اگر سوخت مصرفی در مســیر فرایند تحویل با تخلف روبرو 

شود در حوزه نیروگاه های کشور نیست.
 »ناصر اسکندری« با اشــاره به انتشار برخی شــایعات مبنی بر اینکه 
سالانه حدود یک میلیارد لیتر از ســوخت نیروگاه ها در مسیر تحویل 
به نیروگاه ها منحرف شــده و یا قاچاق می شــود، گفت: موضوع قاچاق 
سوخت از مخازن نیروگاه ها با توجه به نظارت سه جانبه و تطبیق میزان 

تولید و سوخت دریافتی غیرممکن است.
وی ادامه داد: تفاهم نامه ای در این ارتباط با شرکت پخش فراورده های 
نفتی منعقد شده است که بر اساس آن محل تحویل سوخت نیروگاه ها، 
مخازن سوخت مایع نیروگاه اســت. یعنی تا قبل از اینکه سوخت وارد 

مخزن شود، متعلق به نیروگاه نیست.
این مقام مســئول با تاکید بر اینکه اگر سوخت مصرفی در مسیر فرایند 
تحویل با تخلف روبرو شــود در مالکیت نیروگاه های کشــور نیســت، 
خاطرنشــان کرد: از زمانی که ســوخت وارد مخزن می شــود به هیچ 
وجه امکان قاچــاق از این مخازن وجود نــدارد، چراکه به محض اینکه 
نفتکش وارد نیروگاه می شود، به صورت اتوماتیک روی باسکول ورودی 
نیروگاه وزن سنجی و پارامترهای فیزیکی آن کنترل و میزان ناخالصی 
آن پایش می شود و همه مشــخصات بارنامه، تانکر، وزن و پارامترهای 

سوخت ثبت می شود.
سرپرســت معاونت راهبری تولید شــرکت برق حرارتی با بیان اینکه 
همه این پارامترها یک انحراف اســتاندارد دارند و اگر خارج از آن باشد، 
نفتکش متوقف و مکاتبات با نماینده شــرکت پخش اســتان صورت 
می گیرد و صورت جلســه نیز انجام می شــود، گفت: پس از تایید همه 

پارامترهای مورد پذیرش سوخت به مخزن نیروگاه منتقل می شود.
اسکندری با بیان اینکه مخزن تنها یک مســیر خروج سوخت دارد که 
آن هم به سمت واحد برای تولید برق اســت، ادامه داد: بر اساس همین 
موضوع نظارت روزانه و ماهانه انجام و میــزان انرژی تولیدی نیروگاه و 
راندمان نیز ماهانه کنترل می شــود و میزان ســوخت تحویلی دقیقا با 

میزان تولید انطباق دارد.
وی با بیان اینکه در زمان تحویل ســوخت نیروگاه ها بررسی های لازم 
در خصوص حجم و کیفیت ســوخت تحویلی به عمل می آید، گفت: در 
هشت ماهه امســال میزان افزایش تولید برق نســبت به سال گذشته 
۲.۳۳ درصد بوده ولی ســوخت معادل مصرفی از سوی نیروگاه ها برای 

تحقق این رقم تنها ۱.۲۲ درصد بیشتر از سال گذشته بوده است.
سرپرســت معاونت راهبری تولید شــرکت برق حرارتی افزود: بر این 
اساس نه تنها اقدامی در حوزه قاچاق سوخت از طریق نیروگاه ها اتفاق 
نیفتاده بلکه سعی کردیم با راندمان بیشــتری برق تولید کنیم و رشد 
مصرف ســوخت از افزایش میزان تولید برق پایین تر بوده اســت. این 
مســله در حالی اســت که به دلیل محدودیت های فصلی در بسیاری 
از مواقع نمی توانیم بهترین شــرایط راندمانــی را بهره برداری کنیم و 
مجبوریم تنها نیروگاه هایی که ســوخت در دسترس دارند را وارد مدار 

کنیم.

اســکندری خاطرنشــان کرد: در خصوص اظهاراتی کــه بعضا در این 
زمینه اعلام می شــود با مراجع ذی ربط مکاتبه و اعلام کرده ایم که اگر 

مستندی دارند ارائه کنند که تا این لحظه نیز چیزی ارائه نشده است.
سرپرست معاونت راهبری تولید شــرکت برق حرارتی با تاکید بر اینکه 
این ســوخت به صورت امانی در اختیار نیروگاه ها است، افزود: به دلیل 

اینکه یک فرایند سه جانبه وجود دارد و امکان خطا نیز میسر نیست.
روز گذشــته »نعمت الله نجفــی« مدیر عملیات شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ایران با بیان اینکه ســالانه حــدود یک میلیارد لیتر 
سوخت نیروگاهی ارسال شده در مسیر منحرف می شود و به نیروگاه ها 
نمی رســد، گفت: برای جلوگیری از قاچاق سوخت باید از بخشی نگری 

در سطح دستگاه ها و نهادهای دولتی دوری کنیم.

 
جزئیات محاسبه تعرفه برق مشترکان در ۴ پله

مدیرکل انرژی و امور مشتریان شــرکت توانیر از تغییر تعرفه های برق 
از ابتدای مهر ســال جاری خبر داد و گفت: این تغییرات در تعرفه های 
خانگی به گونه ای است که هزینه برق مشترکان کم  مصرف یا زیر الگوی 
مصرف، یارانه ای محاسبه شده و مشترکان بالای الگو با توجه به پله ای 
که روی آن قرار می گیرند، از یارانه کمتری بهره مند شده و یا یارانه شان 

حذف می شود.
عبدالامیر یاقوتی با بیان اینکه مشــترکان خانگی به ۴ پلکان تعرفه ای 
تقسیم می شوند که شــامل پله اول زیر الگوی مصرف، پله دوم بین الگو 
تا ۱.۵ برابر الگوی مصرف، پله ســوم ۱.۵ تا ۲.۵ برابــر الگو و پله چهارم 
بیش از ۲.۵ برابر الگو اســت، افزود: ذاتا پلکان ها به گونه ای هستند که 
هر چه پلکان مصرف افزایش می یابد، نرخ برق هــم افزایش یافته و در 
این میان مشترکان زیرالگوی مصرف تقریبا ۱۵ صدم نرخ تامین برق و 
مشترکان پرمصرف بیش از مازاد ۲.۵ برابر الگو ۵ برابر نرخ تامین برق را 

پرداخت می کنند و در واقع دیگر یارانه ای به آنها تعلق نمی گیرد.
وی خاطرنشــان کرد: ذات تعرفه های پلکانی برق به گونه ای است که 
تغییرات تعرفه حداقل تاثیر را بر مشترکان کم مصرف و حداکثر تغییر 
را بر مشــترکان بیش از الگوی مصرف به ویژه بالای ۲.۵ برابر الگو دارد.  
همچنین سهم مشــترکان تا الگوی مصرف از لحاظ تعداد ۷۵ درصد و 
از نظر مصرف ۵۲ درصد، مشــترکان تا ۱.۵ برابر الگو از لحاظ تعداد ۱۵ 
درصد و از لحاظ مصرف ۱۸ درصد، سهم مشــترکان تا ۲.۵ برابر الگو از 
نظر تعداد ۸ درصد و از نظر مصرف ۲۰ درصد و سهم مشترکان بیش از 
۲.۵ برابر از لحاظ تعداد ۲ درصــد و مصرف ۱۰ درصد به خود اختصاص 

می دهند.
مدیرکل امــور انرژی و مشــتریان توانیــر در عین حــال تاکید کرد: 
تغییرات قبوض برق در تعرفه های ابلاغی جدید در بخش خانگی برای 
مشترکان کم  مصرف بسیار کم اســت، به عنوان نمونه مشترکی که تا 
۲۰۰ کیلووات مصــرف می کند قبلا بهای انــرژی ماهیانه اش ۱۸ هزار 
تومان بود و بعد از این تغییرات به ۲۳ هزار تومان رســیده است، اما یک 
مشترک پرمصرف که بیش از ۴ برابر الگو مصرف دارد و ۲ میلیون و ۵۰۰ 
هزار تومان بهای انــرژی ماهانه وی بوده، الان ۷۰۰ هــزار تومان به آن 

اضافه می شود.
وی در ادامه افزود: الگوی مصرف در بخش کشــاورزی به گونه ای است 
که ما یک الگوی کشــت داریم و این الگو یک میزان انرژی و یک میزان 
مصرفی دارد که متناســب با آن نه از ابزارهای قیمتی بلکه از ابزارهای 
محدودکننده که مرتبط با منابع آب است، استفاده شده و در واقع تعرفه  
برق کشاورزی منطبق با پروانه های آب کشــاورزان محاسبه و تعیین 

می شود.

موبایلت بانک سامان در صدر بهترین 
اپلیکیشن های بانکی

بر اساس آخرین ارزیابی صورت گرفته، موبایلت بانک سامان توانسته با 
کسب بیشترین امتیاز کاربران، در صدر لیست بهترین اپلیکیشن های 
بانکی قرار بگیرد.به گزارش ســامان رســانه، ســایت ایــران فین تک 
در گزارشــی عنوان کرده که بر اســاس تحلیل کامنت هــای کاربران 
در پلتفرم کافه بازار درباره ۲۰ اپلیکیشــن برتر ایرانــی در حوزه مالی، 
موبایلت بانک ســامان با کســب امتیاز ۴,۹ توانســته در صدر لیست 

برترین اپلیکیشن های بانکی قرار بگیرد.
بنابر آنچه که تهیه کننده این گزارش تصریح کرده، حدود ۳۵۰ کامنت 
اخیر برای هر اپلیکیشــن تا انتهای مرداد مــاه ۱۴۰۳ تحلیل و تلاش 
شــده تا در کنار تحلیل نظرات، میانگین امتیاز این اپلیکیشــن ها طی 

سال های مختلف در این پیمایش اعمال شده است.

 آثار مثبت افزایش سرمایه بانک مسکن
 در توسعه ساخت و سازها

ســخنگوی کمیســیون عمران مجلس با بیان این که بانک مسکن در 
ساخت مسکن، بانک تخصصی اســت،گفت: افزایش سرمایه این بانک 
باید هر چه سریعتر عملیاتی شود چراکه در توسعه ساخت مسکن آثار 
مثبت و ارزنده ای دارد.به گزارش پایگاه خبری بانک مســکن - هیبنا ؛ 
عبدالجلال ایری در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تســنیم 
در خصوص تأثیر افزایش سرمایه بانک مسکن در توسعه بخش مسکن 
کشور اظهار کرد: مقرر شده بود سال گذشته افزایش سرمایه برای بانک 
مسکن صورت گیرد، اما متأسفانه تا همین چند روز پیش، این موضوع 
محقق نشــده بود.ایری با بیان اینکه افزایش ســرمایه بانک ها موجب 
افزایش قدرت وام دهی و تسهیلات می شود، تصریح کرد: بانک مسکن 
پیشــنهاد داد که اگر بانک های دیگر در خصوص تســهیلات مسکن 
همکاری نمی کنند، از ما اوراق بخرند تا از ایــن طریق منابع مالی لازم 

تأمین شود، اما این پیشنهاد نیز مورد استقبال قرار نگرفت.
وی تأکید کرد: بدون شــک، افزایش ســرمایه بانک مسکن در توسعه 
ساخت مسکن آثار ارزنده و مثبتی خواهد داشــت. این روند ارزشمند 
است و باید ادامه یابد. بانک مسکن در ســاخت مسکن تخصص دارد و 
افزایش ســرمایه آن باید هر چه زودتر صورت گیرد تــا آثار مثبت خود 
را در توسعه ساخت و سازها نشان دهد.ســخنگوی کمیسیون عمران 
مجلس شورای اســلامی افزود: آنچه ما از کمیســیون عمران مجلس 
انتظار داریم، پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن است که می تواند 

در این زمینه کمک کند و ما نیز از آن حمایت خواهیم کرد.
ایری در خصوص چشم انداز اجرای افزایش سرمایه بانک مسکن گفت: 
طبق قانون، ۲۰ درصد از تسهیلات بانک ها باید به سمت بخش مسکن 
هدایت شــود. اجرای این طرح بدون شک نتایج مثبتی خواهد داشت و 

قدرت مانور و پرداخت تسهیلات بانک ها را افزایش می دهد.

مدیرعامل بانک تجارت تاکید کرد
ورت گسترش تعامل دوجانبه بانک تجارت  ضر

وشیمی  با صنعت پتر
مدیرعامل بانــک تجــارت در دیدار با مدیرعامل شــرکت ملــی صنایع 
پتروشیمی، بر اهمیت هم افزایی و تعامل دوجانبه به منظور تقویت و توسعه 
صنعت پتروشیمی در کشــور تاکید کرد.به گزارش مدیریت روابط عمومی 
و ارتقای ســرمایه اجتماعی بانک تجارت، هادی اخلاقی فیض آثار در این 
دیدار ضمن تبریک انتصاب حســن عباس زاده به عنوان معاون وزیر نفت و 
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی، به سابقه همکاری بانک تجارت 
با این صنعت اشــاره کرد و گفت: همکاری طولانی مدت این بانک با گروه 
پتروشیمی کشور، نشــان از آگاهی و تخصص کارکنان بانک تجارت و ارائه 
خدمت در راســتای تولید و چرخه صنعت اســت.مدیرعامل بانک تجارت 
با اشــاره به نقش کلیدی صنعت پتروشــیمی در حوزه تولید و اشتغال و 
تاثیر مستقیم در اقتصاد کشور گفت: توسعه، تولید و صادرات محصولات 
پتروشــیمی از موارد اثرگذار در چرخه ســایر بخش های اقتصادی بوده 
که همواره اشتغال آفرینی و پویایی اقتصادی کشور را به همراه دارد.وی 
افزود: بانک تجارت برای حفظ و ارتقای این تعامل هوشمندانه، با طراحی 
محصولات ویژه و بهره مندی از تمامی امکانات و ظرفیت ها در راســتای 
ایجاد یک رابطه قوی، گام برداشــته تا در توســعه و پیشبرد اهداف این 

صنعت و شکوفایی اقتصاد کشور نقش آفرینی کند.
حســن عباس زاده معاون وزیر نفت و مدیرعامل شــرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی ضمن ابراز خرســندی از حمایت بانک تجارت از طریق 
ارائه محصولات و خدمات متنوع، همکاری بیشــتر در راســتای رشد 
و شــکوفایی چرخه صنعت پتروشــیمی و سودآوری بیشــتر برای دو 

مجموعه را خواستار شد.

 حضور فعال بانک توسعه صادرات ایران
 در نمایشگاه بانکداری نوین و نظامهای پرداخت

بانک توســعه صادرات ایران،شرکت تأمین ســرمایه تمدن و شرکت 
مدیریت توســعه فناوری اطلاعات آرمان به صورت فعال در یازدهمین 
همایش و نمایشــگاه بانکداری نوین و نظامهای پرداخت حضور یافته 
است.به گزارش روابط عمومی بانک توسعه صادرات ایران، یازدهمین 
همایش ســالانه بانکداری نوین و نظامهای پرداخت با موضوع »زیست 
بوم بانکداری هوشــمند: حکمرانی دیجیتال و نظارت فناورانه« پنجم 
و ششــم آذرماه در مرکز همایشــهای بین المللی برج میلاد تهران و به 

همت پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی در حال برگزاری است.
بانک توسعه صادرات ایران در نمایشــگاه جانبی این همایش، خدمات 
اختصاصی نئوبانک شــامل سامانه پیشــخوان مجازی، بانکداری باز و 

پلتفرم اگزیم بوم را به مراجعین معرفی می کند.
نشســتهای تخصصی پیرامون خدمات و فناوری نوین بانکی با حضور 
مدیران ارشــد و کارشناسان بانک توســعه صادرات ایران در غرفه این 

بانک در نمایشگاه بانکداری نوین برگزار میشود.

همزمان با هفته بسیج، حضور بسیجیان پست 
بانک ایران در صبحگاه مشترک بسیجیان وزارت 

ارتباطات و فناوری اطلاعات
مدیرعامل، رئیــس و عضو هیات مدیره، جمعــی از مدیران و کارکنان 
بســیجی بانک، صبح امروز چهارم آذرماه در مراسم صبحگاه مشترک 
بســیجیان وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات که بــا حضور وزیر 
ارتباطات برگزارشد، شرکت کردند.به گزارش اداره کل روابط عمومی 
پســت بانک ایران، همزمان با هفته گرامی داشــت بســیج، مراســم 
صبحگاه مشــترکی به دعوت حوزه مقاومت بســیج وزارت ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات تحت عنــوان فاتحان بیت المقــدس ۲ و با هدف 
حمایت از مردم مظلوم غزه و فلســطین و همچنیــن محکومیت رژیم 
صهیونیستی با حضور ستار هاشمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات و 
بسیجیان در پردیس وزارتخانه متبوع برگزار شد و سید اصغر جلیلی نیا 
رئیس هیات مدیره، فرهاد بهمنی عضو هیات مدیره، جمعی از مدیران 
و کارکنان پســت بانک ایران با حضوری فعال در این مراســم، شرکت 
کردند.بر اساس این گزارش، شرکت کنندگان در این مراسم با اجتماع 
در گلزار شــهدای گمنام در محوطه پردیس وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات ضمن تجدید میثاق با آرمان های شــهدا، حملات وحشیانه 

رژیم کودک کش اسراییل را محکوم کردند.
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قائم مقام بانک مرکزی مطرح کرد

تحول در نظام بانکی با اتکا به هوش مصنوعی

خریدار  قائم مقام بانک مرکــزی با بیان اینکه 
براساس قانون جدید بانک مرکزی، در حوزه نظام 
های پرداخت تغییر نگرش سیســتمی به نگرش 
زیســت بومی و اکوسیســتمی ایجاد شده است، 
تاکیدکرد: بانک مرکزی از توســعه کســب و کار 
و حضــور ضابطه مند متقاضیــان فعالیت در این 

حوزه حمایت می کند.
تحلیلــی  نشســت  در  ابوالحســنی  اصغــر 
»کاربردپذیری ریال دیجیتال و ارتقای شفافیت 
مالی« خاطرنشــان کرد: با توجه به تکالیف قانون 
برنامه هفتم پیشــرفت از جملــه در فصل ۱۳ که 
ســهم »اقتصــاد رقومی«) اقتصــاد دیجیتال(  
در تولیــد ناخالص داخلــی در پایــان برنامه را 
۱۰ درصــد تعیین کرده اســت، ضروری اســت 
دستگاه های اجرایی ذی ربط در تدوین و تصویب 
آیین نامه هــای اجرایــی مرتبــط از جمله آیین 
نامه بند چ مــاده ۶۶ قانون که ناظر بر گســترش 
قابل توجه دامنه دارایی های قابل احتســاب در 
فرآیندهای اعتبارســنجی و وثیقه سپاری برای 
تامین منابع مالی مورد نیاز برای توســعه اقتصاد 
رقومــی و دانش بنیان و امکان مشــارکت تمامی 

مردم در این حوزه است، اهتمام ویژه کنند.

توسعه استفاده از ریال آفشور در پیمان 
های دو یا چند جانبه

وی با اشــاره به اینکه رصد جریان گردش وجوه 
با عنوان حکمرانی ریــال، وظیفه حاکمیتی بانک 
مرکزی است، ابراز امیدواری کرد: ضروری است 
با اســتفاده از فناوری بلاک چین بتوانیم از ریال 
آفشــور در پیمان هــای پولی دو یــا چندجانبه 
اســتفاده کنیم. همچنین در بحث هدایت پولی، 
می خواهیــم بدانیم و بتوانیم پــول خود را در هر 

جایی که خواستیم استفاده کنیم.

ایران جزء چهار کشور دارنده پول دیجیتال
ابوالحســنی  با اشــاره به آخریــن وضیعت ریال 
دیجیتال در کشور گفت: بانک مرکزی ایران جزء 
چهار کشوری اســت که این موضوع را به صورت 
آزمایشــی آغاز کرده اســت و فعلًا در این مرحله 
چند بانک به صــورت محدود در یک شــهر و با 
مبلغ محدودی ایــن کار را انجام می دهند و بانک 
مرکزی نیز هم گام با ســایر کشــورها با پیشرفت 

تکنولوژی های نوین پیش می رود.
وی در تبیین این پرســش که  آیا ریال دیجیتال 
می تواند به مقاوم ســازی اقتصاد ایــران در برابر 
تحریم هــا کمک کند یا خیر، تصریــح کرد: ریال 
دیجیتال بــه دور زدن تحریم هــا کمک می کند 
هم اکنون ریال ایران برای تجار روسی ارزش پیدا 
کرده اســت و تبادلات ایران  با روســیه با ریال و 

روبل انجام می شود. 
قائم مقــام بانک مرکــزی در ادامــه تأکید کرد: 
با توجه به اینکــه ریال دیجیتال هــم اکنون در 
فاز آزمایشــی اســت، تاکنون به بحــث مالیات 
آن پرداخته نشــده اســت، ولی در آینده در این 

باره با توجه بــه حکمرانی ریال نیــز تصمیماتی 
اتخاذ خواهد شــد تا امکان سوءاســتفاده و فرار 
مالیاتی وجود نداشته باشــد. البته در این زمینه 
بانک مرکزی و شــبکه بانکــی نظارت های لازم 

چندلایه ای را خواهند داشت.
وی با بیان اینکه در زمینه رمزارزها نیاز به نظارت 
مستمر بانک مرکزی اســت، یادآور شد: براساس 
قانون جدید بانک مرکزی، هنگامی که یک توکن 
وارد فــاز معاملاتی می شــود، نیازمنــد نظارت 
مســتمر بانک مرکزی اســت. البته ماده ای که 
در قانــون مذکور به تعریــف رمزپول ها پرداخته 

نیازمند اصلاح و بازتعریف است.
مقام مســئول لزوم افزایش امنیت و شفافیت در 
صنعت خدمات نوین بانکی و نظام های پرداخت را 
امر مهم دیگری عنوان کرد و گفت: بانک مرکزی 
علاوه به افزایش شــفافیت در فعالیت های مالی 
کشــور باید در حفظ امنیت اطلاعــات و حریم 
خصوصی به عنــوان حقوق عامه مــردم مجدانه 

بکوشد.

ریال دیجیتال؛ انقلاب در روش های 
پرداخت و مدیریت مالی

قائم مقــام بانک مرکــزی همچنین در مراســم 
اختتامیه یازدهمین همایش ســالانه بانکداری 
نویــن و نظام هــای پرداخــت تصریح کــرد: با 
توجه به تصویــب قانون جدید بانــک مرکزی و 
اولین ســال اجرای این قانــون محورهای اصلی 
یازدهمین دوره همایش ســالانه بانکداری نوین 
و نظام هــای پرداخت نگرش اکوسیســتمی در 
بانکداری هوشمند، تحول دیجیتال در نظارت و 
پایداری مالی، رمزپول ها و دارایی های دیجیتال، 
بانکداری هوشمند و روش های نوظهور پرداخت 
و بانکداری هوشــمند و قوانین بالادستی تعیین 

شد.
وی  با اشــاره به اینکــه تنها چیزی کــه در دنیا 
ثابت اســت، »تغییر« اســت و نظام بانکی نیز از 
این موضوع جدا نیســت، گفت: بانــک مرکزی 
باید معادل ســرعت جهانی تغییر کند و بانک ها 
نیز در مقایســه با کشــورهای دیگــر باید تغییر 
کنند. به همین منظــور کارگاه هایــی با عنوان 
مقررات گذاری رمــز ارز در این همایش گنجانده 

شده بود.
ابوالحســنی تمرکز اصلــی یازدهمین همایش 
بانکداری نوین و نظام های پرداخت را بر »زیست 
بوم بانکداری هوشمند«، »حکمرانی دیجیتال« 
و »نظــارت فناورانــه« عنوان کــرد و گفت: این 
همایش از سال ۱۳۹۰ تا ســال گذشته هر سال 
با عنــوان »بانکــداری الکترونیــک و نظام های 
پرداخت« توسط پژوهشــکده پولی و بانکی بانک 
مرکزی جمهوری اســلامی ایران برگزار شــده 
است. براین اســاس و به دنبال تصمیم های اتخاذ 
شــده در دهمین همایش ســال ۱۴۰۲، در سال 
جاری ایــن همایش با عنوان »بانکــداری نوین و 

نظام های پرداخت« برگزار شد.

وی در ادامه افــزود: با توجه بــه اهمیت و ارتقای 
چشم گیر فناوری هوش مصنوعی در عرصه های 
گوناگون زندگی بشــر امروز به طور عام و صنعت 
خدمات بانکی و مالی بــه طور خاص، محور اصلی 
یازدهمیــن همایش ســال جاری زیســت بوم 
بانکداری هوشمند؛ حکمرانی دیجیتال و نظارت 

فناورانه انتخاب شد. 
این مقام مســئول بانک مرکزی در ادامه با اشاره 
به نــکات اصلی که طی دو روز گذشــته توســط 
ارائه دهندگان مقــالات و اعضــای پنل ها مورد 
تاکید قرار گرفته، عنــوان کرد: نکته اول، موضوع 
مهم هوشمندســازی و کاربرد هــوش مصنوعی 
در نظام هــای پرداخت و بانکداری نوین اســت. 
اهمیت توجه بیشتر به این موضوع در نشست های 
مختلف و در قالــب پنل ها و کارگاه های تخصصی 
توســط صاحب نظران حــوزه پرداخــت مورد 
تأکید قرار گرفت. ایجاد پایــگاه های بزرگ داده 
و دسترســی به آن ها برای توسعه خدمات بانکی 
و مالی مبتنی بر هوش مصنوعی از الزامات اصلی 
اســت. در عین حال امنیت داده ها هم باید مورد 

توجه قرار گیرد.

نوآوری در خدمات بانکی
وی در ادامه با اشــاره به اینکه در توســعه زیست 
بوم )اکوسیستم( خدمات نوین بانکی و نظام های 
پرداخت، تحول و نــوآوری در حوزه تنظیم گری 
و نظارت )حــوزه حاکمیتی( بســیار ضروری و 
اجتناب ناپذیر به نظر می رسد، تصریح کرد: بانک 
مرکزی، گروه ملی انفورماتیک و ســایر نهادهای 
حاکمیتی لازم اســت ضمن اهتمام بیشــتر در 
به روزرســانی مقررات و افزایــش هماهنگی در 
ضوابط فعالیــت در بازارهای گوناگــون ابزارها 
و خدمات مالی از نظرات فعــالان این حوزه ها به 

گونه ای موثر استفاده کنند.
ابوالحسنی، فراهم سازی زمینه های شکل گیری 
و فعالیت شرکت نوپا در حوزه فناوری های نوین 
مالی و حمایت از محصــولات و خدمات جدید را 
موضوع مهم دیگر مرتبط با همایش ســال جاری 
دانســت و تأکید کرد: فناوری این بستر را فراهم 
کرده اســت تا محصــولات و خدمــات جدید به 
مشتریان ارائه شــود. بانک مرکزی هم به عنوان 
تنظیم گر این بخش و هم به عنوان سیاستگذار در 
حوزه نظام های پرداخت این فضا را ایجاد کرده تا 
بازیگران جدید امکان عرضه محصولات فناورانه 

خود را داشته باشند.
قائم مقــام بانک مرکــزی یادآور شــد: بانک 
مرکــزی و دیگــر نهادهــای حاکمیتــی باید 
در ایجاد زیرســاخت های قانونــی و مقرراتی 
مناســب و ضمــن فراهم ســازی امــکان برای 
فعالیت علاقه منــدان برای حضور در کســب و 
کارهای این حوزه، پیشــرو و فعال باشند تا تمام 
افراد مستعد بتوانند کســب و کار خود را با رعایت 
چارچوب های تعیین شده از سوی دستگاه های 

تنظیم گر توسعه دهند.

برق

 مدیــرکل دفتــر فنــی تولید 
شــرکت برق حرارتی با اشاره به 
اینکه تولید امســال نیروگاه های 
حرارتــی بــا رشــد دو درصدی 
نسبت به سال گذشــته به ۲۵۰ 
میلیون مگاوات ســاعت رسید، 
گفت: سوخت معادل مصرفی از 
سوی نیروگاه ها برای تحقق این 
رقم تنها یک درصد بیشتر از سال 

گذشته بوده است.
»اســماعیل نمازی« افــزود: از 
این میزان تولیــد ۵۷ درصد آن 
مربــوط بــه واحدهای ســیکل  
ترکیبــی )راندمان بالا( اســت 
که میــزان تولید انــرژی آن ها با 

افزایــش دو درصدی 
نســبت به مدت مشابه 
سال گذشــته به ۱۴۵ 
میلیون مگاوات ساعت 

رسیده است.
وی بــا بیــان اینکــه 
سهم عمده تولید برق 

امســال بر عهــده نیروگاه های 
ســیکل ترکیبی با راندمان بین 
۴۵ تا ۵۵ درصد بوده است، ادامه 
داد: این مهم حاکی از آن اســت 
که نیروگاه های کشور و مجموعه 
وزات نیــرو بــه ســمت افزایش 
راندمان، استفاده از نیروگاه های 
راندمان بالا و توسعه بخش بخار 

در  کشور  نیروگاه های 
حال حرکت اســت و 
این روند موجب شــده 
که با ســوخت کمتری 
بتوان انرژی بیشــتری 

تولید کرد.
مدیــرکل دفتــر فنی 
تولید برق حرارتی خاطرنشــان 
نیروگاه هــا  ایــن  در  کــرد: 
تبدیــل واحدهــای گازی بــه 
ســیکل ترکیبی از کارآمدترین 
روش هــای بهبــود راندمــان 
نیروگاه هــای حرارتی کشــور 
به حســاب می آید کــه نه تنها 
برای صنعــت برق، بلکــه برای 

محیط زیســت و صرفه جویی در 
مصرف ســوخت نیز بسیار مؤثر 
است و در سال های آینده شاهد 
تأثیــرات گســترده آن خواهیم 

بود.
نمــازی با اشــاره بــه اینکه ۹۴ 
درصد تولید برق کشــور بر عهده 
نیروگاه های حرارتی است، افزود: 
میزان تولید برق واحدهای گازی 
در هشت ماه امسال با افزایش پنج 
درصدی نســبت به سال گذشته 
بــه ۵۰ میلیون مگاوات و ســهم 
تولید واحدهای بخاری نیز به ۵۸ 
میلیون مگاوات ســاعت رسیده 

است.

وگاه های حرارتی ۲۵۰ میلیون مگاوات ساعت برق تولید کردند نیر

انرژیشعبه  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: دکتر مریم کاظمی
چاپ:  گل آذین

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک ۸۷
شماره تماس سازمان آگهی شهرستان:
۶۶۹۷۳۶۷۸ -۶۶۹۷۳۷۱۴


